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SINDIKALNI 
POGAJALCI ŠE 
NAPREJ ČAKAJO

Tudi ta teden se pogajanja o novih kolektivnih pogo
dbah dejavnosti večinoma še niso začela. Položaj je to
rej podoben tistemu, o čemer smo poročali v prejšnji številki. 
Pogajanj o pogodbi za premogovništvo in elektrogospo
darstvo pomnenjuValterja Vodopivca, podpredsednika 
Sindikata dejavnosti energetike Slovenije, naj sploh ne 
bi bilo. Pogodbi namreč veljata do konca leta 2000, nekatere 
zadeve pa vlada tako in tako ureja s svojimi uredbami.

Predstavniki sindikata tekstilne in usnjarskopredelovalne 
Industrije se bodo po besedah njegove sekretarke Branke 
Novak s partnerji prvič pogovarjali 16. oktobra. Združenje 
Jim je poslalo svoj predlog nove pogodbe, ki ga je sin
dikalna pogajalska skupina ta teden temeljito proučila.

Stane Kušar, 
predsednik SKEI 
v Rogu, pravi, 
da je zanj Rog z le 
175 delavci (kot je 
predvideno po 
minimalni varianti za 
nesezonsko obdobje) 
boljši kot nič. Prav 
zaradi tega je 
delavski svet Roga 
po šestih dneh tudi 
razveljavil že sprejet 
sklep o razrešitvi 
njihovega direktorja.
(več na strani 3)

Za prihodnji četrtek so napovedana tudi pogajanja 
0 novi pogodbi za kemično in gumarsko industrijo (o po
godbi za nekovine še ni nobenega dogovora). Dva dni 
Prej se bo sestal republiški odbor KNG in določil meje, 
do katerih bodo sindikalni pogajalci še smeli popustiti, 
nam je povedal Franjo Krsnik, sekretar KNG.

Kot nam je povedal Marjan Ferčec, sekretar sindikata 
gozdarjev, še bodo prihodnji teden sestali tudi podpi
sniki kolektivne pogodbe za gozdarje. Da so spremem- 

Jjese veljavne pogodbe nujne, so skupaj ugotovili že sponi-

Cvetka Gliha, sekretarka SPZS, nam je povedala, da 
smo prejšnji teden, ko smo naštevali, katere pogodbe že 
imajo anekse, pri naštevanju izpustili pogodbo za špe
dicije, skladiščno in pretovorilo dejavnost, ki z aneksom 
(podpisan je bil že spomladi) velja do konča leta. Čeprav 
do tudi za to dejavnost potrebna nova pogodba, pa se o 
Pjej sploh še niso začeli pogovarjati.

Na Dalmatinovi 4 v Ljubljani se je ta teden sestala 
Gdi koordinacija za kolektivne pogodbe dejavnosti. Kot 
nam je povedal njen vodja Gregor Miklič, se bodo se
stajali še naprej, zlasti zaradi tega, da bi skupaj proučili 
n°ve predloge, ki jih bodo na pogajanja prinašali pre
dstavniki delodajalcev.

F. K.

Edinstveno soupravljanje } Kolinski
^ pravi Tone Dimc, je najboljši en ^ 

zastopnik interesov delavcev. Le 
^ usPešnem podjetju sestavljajo i 

k et delavcev kar predstavniki 
t^^nieznih sindikalnih enot. Tako je 
Oti rn°90če, da je naš sogovornik 

*hem predsednik sindikata, sveta 
avcev in še delavski direktor.

V Sloveniji se je ta teden mudil Leo Monz iz mednarodnega oddelka Nemške zveze sindikatov (DGB). Udeležil se je seminarja za 
predstavnike sindikatov držav jugovzhodne Evrope, ki sta ga na Bledu organizirali dve nemški fundaciji. Obiskal je tudi vodstvo 
ZSSS, pri katerem je želel zvedeti čimveč o položaju zaposlenih in delovanju naših sindikatov. Po pogovoru z Dušanom Semoličem 
in njegovimi sodelavci smo se z Mozom pogovarjali še za naše glasilo. Spraševali smo ga zlasti o politiki DGB, ki se znova 
zavzema za povečanje plač in večjo zaposlenost. Kako je oboje združljivo, boste lahko prebrali v prihodnji številki.
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(Viec na strani 12)

»Interes sindikata je drugačen7» pravi Katja Galof, 
predsednica sindikata v Mercatorju. Prav zaradi 
tega se sindikalno vodstvo ob dveh razreševanjih 
njihove uprave sploh ni sestalo. Ker je bil 
neaktiven tudi svet delavcev, se je treba vprašati 
vsaj to, ali so predstavniki zaposlenih v nadzornem 
^svetu, kjer so imeli odločilno besedo pri 
razreševanju uprave, ravnali le kot prosti strelci in 
le v skrbi za svoje osebne interese.

0r

Nova košarica življenjskih stroškov. Kot ugotavlja 
strokovna služba ZSSS, so življenjski stroški 
v septembru porasti! za 0,6 odstotka, alkoholne 
pijače in tobak pa so skoraj tri odstotke dražji.

Minister 
Metod Dragonia 

napoveduje 
spremembe 

zakona o 
soupravljanju 
(menda zaradi 

načina
razreševanja uprav 

v Mercatorju in 
Leku) in tudi

odpravo davka na 
plačilno listo.

(več na strani 9)
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Pogovor z Dušanom Ferencem, sindikalnim zaupnikom v podjetju Felpt

ZNANJE - NAJMOČNEJŠE
OROŽJE SINDIKALNIH ZAUPNIKOV

“Delo sindikalnega zaupnika je čedalje težje, saj zahteva od 
človeka veliko znanja in izkušenj,” pravi predsednik Sindikata 
obrtnih delavcev v podjetju Felpt Dušan Ferenc. “Delavci oziro
ma člani sindikata zahtevajo od svojega sindikalnega zaupnika 
vsa pojasnila v zvezi z uresničevanjem svojih pravic. Zato mora 
sindikalni zaupnik dobro poznati kolektivno pogodbo in zako
ne, ki govorijo o pravicah delavcev. Poleg tega pa mora biti sin
dikalni zaupnik usposobljen tudi za pogajanja z delodajalcem.”

vodstvom podjetja smo se dogo
vorili, da bomo regres izplačali v 
dveh delih. Prvi del smo že do
bili, drugega pa bomo v kratkem. 
Prav tako prejemamo nadomestilo 
za potne stroške in regres za ma
lico po kolektivni pogodbi,” poja
snjuje Ferenc. “Z vodstvom po
djetja imamo korektne odnose.

Najbolj pomembno je, da obstaja 
med vodstvom podjetja in sin
dikatom zaupanje, saj se dogo
vorov oboji vedno držimo. To pa 
še ne pomeni, da pogajanja mar
sikdaj niso presneto trda,” pravi 
Ferenc. “V zvezi z normami smo

denimo po neuspešnih pogajanjih 
zagrozili z arbitražo. Vendar pa 
je nismo potrebovali, saj je de
lodajalec na koncu vendarle pristal 
na kompromisno rešitev. Res pa 
je, da so norme dandanes v naši 
dejavnosti skoraj odveč, saj vsi 
zaposleni zares prizadevno delajo. 
Proizvodne prostore imamo na 
lokaciji bivšega Tama. Vidimo, 
kaj se je zgodilo s Tamom in v 
kakšni stiski so se znašli mnogi 
tamovci. V takšni atmosferi za
res ni treba nikogar siliti, naj pri
zadevno dela, saj se vsi zaveda
mo, da si samo s prizadevnim de
lom lahko ohranimo socialno var
nost.”

Usposabljanje je stalna 
naloga

Dušan Ferenc, kije med drugi11' 
tudi predsednik območnega odbo
ra sindikata obrtnih delavcev v Po
dravju, je pred dvema letoma dobil 
za svoje prizadevno delo tudi najvisj6 
priznanje Sindikata obrtnih delavcev ^ 
Slovenije. Zaradi tega pa se ni pfe" 
vzel, ampak se zaveda, da se mo^ 5 
še veliko naučiti. “Vsi seminarji, k' 1 
sem jih doslej obiskoval, so bili zame • 
zelo koristni. Več kot znam. lažje se 1
zavzemam in borim za pravice, k> <
jih delavcem dajejo zakoni in ko- ! 
lektivna pogodba,” pravi. i

TJ- j

Usposabljanje za 
sindikalno delo je nujno

Dušan Ferenc se zaradi tega ne
nehno dodatno usposablja za delo 
v sindikatu. Redno sodeluje na vseh 
posvetih in seminarjih, ki jih or
ganizira panožni sindikat oziroma 
območna organizacija ZSSS v Po
dravju. Pred nedavnim seje ude
ležil tudi seminarja za člane sve
ta delavcev in sindikalne zaupnike, 
ki gaje v podjetju Bodočnost or
ganiziral republiški odbor sindikata 
obrtnih delavcev Slovenije. Letos 
se namerava Dušan Ferenc vključiti 
tudi v študijski krožek pri območni 
organizaciji ZSSS v Podravju, če 
mu bo to dopuščal čas.

Podjetje Felpt, kjer je Dušan 
Ferenc sindikalni zaupnik, je na

stalo iz bivšega Tamovega obra
ta. V procesu dezinvestiranja je 
Tam prodal obrat vzdrževanja ene
mu od zaposlenih, kije nato sprejel 
v redno delovno razmerje tudi vse 
delavce tega obrata. Podjetje Felpt, 
ki daje delo in kruh 25 delavcem, 
proizvaja leseno in kovinsko em
balažo ter opravlja različne dru
ge storitve.

Vodstvo podjetja spoštuje 
kolektivno pogodbo

“Dela nam ne manjka,” pravi 
Dušan Ferenc. “Naše podjetje ima 
dobro vodstvo, zato imamo ved
no dovolj dela.”

Ker delavci pridno delajo, zahte
vajo tudi pošteno plačilo.

“Plače v našem podjetju so v 
skladu s kolektivno pogodbo. Z

Dušan Ferenc: Plače prejemamo 
po kolektivni pogodbi

ZDRAVNIKI SPECIALISTI BODO 
MORALI VODITI ČAKALNE KNJIGE

Ena od temeljnih pravic človeka je, da ima dostop 
do zdravstvenih storitev pod enakimi pogoji kot drugi 
ljudje. Pri nas pa so bili glede tega nekateri zapostavljeni, 
saj so zaradi različnih razlogov čakali na zdravstve
ne storitve veliko dlje kot privilegiranci.

Pred dnevi sta Zdravniška zbornica Slovenije in 
Zavod za zdravstveno zavarovanje Slovenije (ZZZ- 
ZS) skupaj pripravila vsebino čakalne knjige, ki jo 
bodo po 1. decembru letošnjega leta morali voditi v 
vseh specialističnih ambulantah in dispanzerjih.

Ta knjiga je seznam zaporedno vpisanih zavaro
vanih oseb, napotenih na zdravniški specialistični pregled 
oziroma preiskavo z napotnico osebnega zdravnika. 
V knjigo se vpisujejo datumi in ure specialističnega 
zdravniškega pregleda oziroma preiskave po vrsti 
čakajočih oseb ob upoštevanju strokovno upravičenih

prednosti. Čakalno knjigo vodi izvajalec po dnevih’ < 
ko ambulanta sprejema zavarovance ZZZS.

Vpis v knjigo se opravi na osnovi napotnice, ra- i 
zen pri osebah, ki lahko uveljavljajo pravico do sto- s 
ritev v specialistični ambulanti brez napotnice.

Pri izvajalcih, kjer se v okviru ene dejavnosti oprt*' , 
vljajo storitve v več ambulantah, zavarovana oseb3 | 
pa si zdravnika ni posebej izbrala, zavarovano oseb® 
vpišejo v čakalno knjigo za zdravnika, kjer je čakal
na doba najkrajša. Izvajalec je dolžan omogočiti z3' (
varovani osebi vpogled v čakalno knjigo. i

Čakalna knjiga se vodi za vsakega zdravnika pose- | 
bej, vanjo se vpisuje ročno ali z računalniškim programoi1': ;

Čakalne dobe v specialističnih ambulantah zgolj zarafl' 
čakalnih knjig ne bodo bistveno krajše, upamo pa, J3 , 
bodo zavarovanci enakopravnejši. T. ^

Nezaupnica 
predsedniku uprave 
Slovenskih železarn

Kmalu po trdni odločitvi nove 
vlade, da dokončno sanira SZ, je na 
čelo uprave koncema prišel g. Umek 
Ta prihod se je zgodil na hitro, po 
neki čudni tajni poti - se ve, da brez 
potrebnih referenc in razpisa. Taka 
praksa v SZ traja že nekaj let, in si
cer, kadar gre za najodgovornejša 
vodilna delovna mesta.

Odločitev vlade gotovo ni slu
čajna, saj so železarne eden od 
strateških temeljev države, ki je na
stajal skozi stoletja s trdim delom 
in marsikaterim odrekanjem predv
sem za nove investicije. Vlada se 
zagotovo zaveda težkih problemov, 
ki so se v SŽ kopičili že v bivši državi, 
saj le-ta ni razpadla čez noč. SŽ so 
plačevale izredno visoko ceno za 
nastanek samostojne Slovenije. Poleg 
izgube jugoslovanskega trga so iz
gubile tudi slovenskega, in sicer s 
propadom velikih odjemalcev (Tam, 
Metalna itd.) - posledica je izguba 
velikega števila delovnih mest.

Prve demokratične volitve so SŽ 
pričakale s praznimi blagajnami, 
tako da se je morala takrat izvoljena 
vlada takoj spopasti s tem proble
mom. Gotovo je nadomeščanje iz

gubljenih trgov zahtevalo velike 
napore vodstvenih ekip posamez
nih družb, kjer so bile ene bolj 
uspešne, druge manj in nekatere 
neuspešne. Vendar danes skoraj 
nihče več ne verjame, da je bila 
takratna sanacija ob znatnifinančni 
pomoči države uspešna. Zato nas 
ni presenetila odločitev vlade in 
parlamenta, da nadaljnjo sanacijo 
podpreta ob veliko večji kontroli 
porabe državnega denarja, tako do 
sedaj že porabljenega kot tistega, 
ki ga bo država za sanacijo namenila 
v prihodnje. Isto velja za upravljanje 
državnega premoženja za nazaj in 
za naprej.

Parlament je z razumevanjem 
sprejel tako odločitev vlade in jo na 
julijskem izrednem zasedanju podprl. 
Sprejetje dveh zakonov je preložil 
na jesen, saj je zahteval dodatna 
pojasnila kakor tudi argumente za 
državna sredstva. Poslanci niso 
dovolili nobenega rizika zaradi take 
preložitve, saj so namenili premo
stitvena sredstva (poroštva), dokler 
se ne sprejmejo vsi zakoni; s tem so 
tudi preprečili kolaps SŽ. Kdaj, kako 
in za kakšne namene so se ta sred
stva uporabljala, ve samo g. Umek.

Vik in krik v sredstvih javnega 
obveščanja, da so nekatere največje 
Železarske družbe tik pred stečajem 
(dvema se je to tudi zgodilo), nas 
je prepričal, da si nekateri za to zelo 
prizadevajo. Z negiranjem sklepov 
parlamenta je treba prestrašiti do
bavitelje, kupce, banke ter skozi 
meglo stečajev in poceni odprodaj 
celotnih družb tujcem brez posle
dic, dodatno obogateni izginiti za 
vedno. Vse to je treba podtakniti 
nekomu tretjemu, ki s tem nima

nobene zveze (npr. g.Ravnikarju).
Zaradi takih nevarnosti je mini

strstvo za gospodarske dejavnosti 
pripravilo zelo dober Zakon o delni 
privatizaciji, saj v njem zahteva, da 
država ostane najmanj 51 -odstotni 
lastnik vsega premoženja SŽ za 
najmanj tri leta.

Naša edina pripomba na ta zakon 
je, da niso upoštevana naša dolgo
letna prizadevanja za razdelitev pre
moženja, dolgov m novih sanacijskih 
sredstev po lokacijah (to pomeni delna 
privatizacija po lokacijah).

Predstavitev problematike dru
gih delov sistema SŽ prepuščamo 
zaposlenim v njih, saj jih bolje 
poznajo kot mi. O lokaciji Ravne 
oz. bivše železarne pa vemo največ. 
Iz večstoletne tradicije se je razvilo 
na Ravnah jeklarstvo, ki je pomem
ben evropski proizvajalec jekla (tretji 
v podobnem programu) z Že dav
no zastavljenim konceptom oz težnjo 
po čim večji ftnalizaciji (po dani 
vrednosti). Vsi programi, nastali iz 
tega koncepta, so pomembni in veliki 
tudi v evropskem smislu. To so: 
Armature, Noži, Namenski program, 
Pnevmatika, Strojegradnja, Valji, 
Livarna, kakor tudi samo jeklarstvo.

Ni potrebe, da bi na dolgo in 
široko komentirali, zakaj je tako. 
Zaradi opisanega imamo prav, ko 
se zavzemamo za lastninjenje po 
lokacijah; le na ta način bo možno 
pridobiti tujega investitorja za točno 
določene programe - prepričani smo, 
da ni pametnega tujega investitorja, 
ki bi vložil svoj kapital v koncern 
SŽ. Zaradi tega pričakujemo, da bo 
država oz. vlada poizkušala najti 
vse krivce za neracionalno trošenje 
državnega denarja in premoženja
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(iz bivše sanacije 1992-1996).
G. Umek je po naših informa

cijah že ob predstavitvi svoje vizije 
vodenja koncerna SŽ dokazal, da 
SŽ jemlje kot nekakšen fevd. Ob 
dokazovanju posebnega pomena 
koncerna so vsi drugi produkti in 
faktorji v SŽ nepomembni (prvi 
zadostni razlog za nezaupnico g. 
Umekul).

V podpis direktorjem družb je dal 
koncernsko pogodbo ali dodatni 
zakon o gospodarskih družbah, ki 
ni nič drugega, kot da jemlje iniciative 
zaposlenim od zgoraj navzdol, ne 
glede na to, da nekaterim takšno 
početje ustreza. To pomeni, da bo 
koncem pod njegovim vodstvom imel 
vedo dovolj veliko oblast in zado
sti denarja, pa čeprav kocern po
meni največ trideseet ljudi, kolikor 
se ne bo pod njegovim vodstvom še 
naplodil in postajal sam sebi namen. 
Gmotni položaj tako zamišljenega 
koncerna ima namen zagotavljati s 
povišanjem že tako previsoke pro
vizije (1,2 % na 2 %) glede na bru
to realizacijo celotnega sistema.

Vse statusne spremembe družb: 
stečaji, razdružitve, obrobne družbe, 
prenos sedežev družb itd., zagotovo 
niso v pristojnosti g. Umka, ampak 
organov d.d. SŽ, nadzornega sve
ta, skupščine, pa tudi iniciatorja 
sanacje sistema - vlade. Odnos g. 
Umka do zaposlenih je tak, kot da 
so nujno zlo v njegovem fevdu. To 
trdimo, saj ni poizkušal najti stika 
s sindikati po lokacijah - še slabše: 
ministra za gospodarstvo nagovarja 
k eostranski prekinitvi panožne 
kolektivne pogodbe. Prvi in vsi drugi 
razlogi, ki smo jih napisali, so ve
rjetno še nadaljnji in zadostni ar
gumenti za nezaupnico.

Vsem je že znano, da g. Umek 
ignorira in se posmehuje nadzor
nemu svetu, skupščini, vladi in držav
nemu zboru.

Predlagamo, da g. Umek ob 
odhodu iz SŽ ne dobi nikakršne 
odpravnine in naj svoj zahtevek 
predloži sodišču. Tu pa smo ga 
pripravljeni zastopati skupaj z 
našimi jeklolivarji in podobnimi v 
takem položaju.

SKEI Železarne Ravne, 
za izvršni odbor 

Jože Kolar

Pobudaza
spremembo oziroma 
dopolnitev splošne 
kolektivne pogodbe 
za gospodarske 
dejavnosti mi. mr.smm

Iz razlogov, ki bodo podrobneje 
obrazloženi v nadaljevanju dajem

pobudo, da se črta 2. odstavek člena 
17 SKPGD, oz. podredno, da se za 
2. odstavkom tega člena doda nov 
3.odstavek, ki se glasi:

“Soglasje delavca iz prejšnjega 
odstavka tega člena šteje (pome
ni), da se delavec odpoveduje de
lovnopravni imuniteti in ni ovira za 
uveljavljanje pravic delavca iz 
naslova zavarovanja za primer 
brezposelnosti."

Razlogi:
Določba 2. odstavka člena 17 

SKPGD izenačuje starejše delavce 
Z delovnimi invalidi, torej s kate
gorijo delavcev, za katero velja 
absolutna prepoved prenehanja 
delovnega razmerja zaradi trajnega 
presežka.

Po drugi strani ta določba v bi
stvu delno ukinja (razveljavlja) 
določbo 2. odstavka člena 36 d 
zakona o delovnih razmerjih (Ur.list 
RS, št. 14/90 in nad.), ki se glasi:

“Starejšemu delavcu, ki mu do 
izpolnitve pogojev za upokojitev 
manjka do pet let zavarovalne dobe, 
lahko preneha delovno razmerje le, 
če se mu zagotovi dokup zavaro
valne dobe, če mu je zagotovljeno 
denarno nadomestilo iz naslova 
zavarovanja za primer brezposel
nosti do izpolnitve pogojev za upo
kojitev ali z njegovim soglasjem 
pravica do ustrezne odpravnine."

V tem kontekstu je namreč po
trebno navesti določbo predzadnje 
alineje 1. odstavka člena 19 zako
na o zaposlovanju in zavarovanju 
za primer brezposelnosti (Ur. list 
RS, št. 14/90 in nad.), ki določa, 
da pravice do denarnega adome- 
stila ne mroe uveljaviti zavarova
nec, ki mu je prenehalo delovno raz
merje:

“- z njegovimpisnim soglasjem 
v primeru, ko je po zakonu, kolek
tivni pogodbi ali pogodbi o zapo
slitvi za prenehanje delovnega raz
merja potrebno soglasje delavca in 
je bil s strani organizacije oz. de
lodajalca vnaprej pisno opozorjen 
na posledico danega soglasja

Sporna določba SKPGD torej 
sploh ne “varuje " starejših dela
vcev pred prenehanjem delovnega 
razmerja, pač pa “varuje" pro
račun, kajti pravico do denarnega 
nadomestila bodo lahko uveljavljali 
le tisti starejši delavci, ki jim bo 
delovnorazmerje prenehalo zara
di stečaja ali likvidacije organizacije 
oz. delodajalca.

Sporna določba nadalje posta
vlja starejše delavce v neenakopra
ven (slabši!) položaj v primerjavi 
z ugodnostjo, ki jo imajo delovni 
invalidi.

Po določbi 3. alineje 1. odstavka 
čl. 40 zakona o pokojninskem in in
validskem zavarovanju (Ur.list RS št. 
12/92 in nad.) namreč lahko delov-
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Od nezaupnice do podpore Rogovemu direktorju

ROG S175 DELAVCI JE BOUSI KOT NIC
Nezaupnico direktorjuTomažu Gašperlinu je delavski svet 

Koga izglasoval prvega oktobra zlasti zaradi negotovosti in 
strahu delavcev, ki niso imeli materiala za delo, celo za dokončanje 
Jjaročil. Na sklep je, tako sta nam povedala Stane Kušar, pre- 

sednik Skei, in Milan Pirih, predsednik delavskega sveta v 
^°gu, vplivalo tudi »čudno« komuniciranje med direktorjem, 

e'avskim svetom in zaposlenimi. Sest dni kasneje je delavski 
SVet ta sklep razveljavil, s čimer je dal direktorju možnost 
Uresničitve programa prisilne poravnave, s katero pa bodo morali 
s°glašati še največji upniki, med katerimi so tudi zaposleni.

Ze naslednji dan so v delavskem 
SVetu sprevideli, tega prej niso 
Vedeli, da se izteka rok za oddajo 
Programa prisilne poravnave, ki 
Vsebuje tudi program presežnih 

elavcev. Ko je direktor ta pro- 
6. oktobra predstavil dela- 

Vskernu svetu, gaje le-ta potrdil 
ln "^ati razveljavil šest dni prej 
sPrjjet sklep o razrešitvi direktorja.

Razpoloženje v delavskem 
;vetu, ko je sprejel odločitev o 
azrešitvi direktorja, je treba razu- 

U^ti, pravi Pirih. Na prisilnem 
n°Pustu so bili celi oddelki, 
l0ntirnica, lakirnica, skoraj vsa 

Proizvodnja. Problemi so se 
Ce" po koncu prodajne sezone,
Ptembra se za proizvajalce 

es namreč začne skoraj

tlečmeSeČn0 mrtvil°- Zaradi 
2il §a nezadovoljstva je gro- 
d l l^di stavka, ki bi po bese- 

Staneta Kušarja položaj 
■ 0 Jetja le poslabšala. V zraku 
e torej bil tudi stečaj, katerega 
a se delavci Roga bojijo še bolj 
ot sedanje negotovosti. Kušar 

^ravi, da zato SKEI bolj zago- 
arja zmanjšanje števila zapo- 

, enih s sedanjih 450 na 175,
0 ‘kor naj bi jih p0 programu

delavski svet dobil podatke o 
poslovanju v prvih devetih me
secih letošnjega leta. Direktor 
naj bi pripravil tudi analizo vzro
kov zmanjšanja Rogove proizvo
dnje v letošnjem letu. Oboje je 
po besedah Kušarja in Piriha 
potrebno zlasti zaradi tega, da 
bi podjetje začelo oživljati 
proizvodnjo, za katero so še 
usposobljeni.

Kušar omenja še nekaj proble
mov, o rešitvi katerih se bo treba 
pogovarjati s SKEI. Od letošnjega 
regresa za dopust zaposleni niso 
dobili niti tolarja. SKEI bo zahteval 
vsaj del regresa, ki ga dozdaj Rog 
zaradi blokade žiro računa ni 
mogel izplačati.

Večje vprašanje so dolgovi 
podjetja do zaposlenih. Kušar 
pravi, da Rog dolguje sedanjim 
in bivšim zaposlenim 635 mi
lijonov tolarjev. Dolg do dela
vcev je posledica izplačevanja 
plač pod ravnijo, določeno s 
kolektivno pogodbo. Nekaj 
mesecev so bile plače nižje kar 
za 20 odstotkov. Zaposleni so 
jih prejemali z nekajdnevnim 
zamikom, najkasneje po dveh

Stane Kušar, predsednik SKEI v 
Rogu

sodišče potrdilo, je potrebno 
soglasje največjih upnikov. 
Delavci in bivši zaposleni naj bi 
svoje terjatve, gre za 635 milijo
nov, spremenili v lastniške de
leže. Čeprav bi nekateri raje vsaj 
del neizplačanih plač dobili v 
denarju, se takšen račun po 
Kušarjevem mnenju ne bo izšel, 
saj bi s tem tudi druge upnike 
odvrnili od namere, da terjatve 
spremenijo v lastniške deleže. 
Neuspeh prisilne poravnave pa 
lahko pomeni le stečaj, tega pa 
tisti, ki v Rogu še vztrajajo in 
upajo na lepše čase, nočejo. 
“Med temi sem tudi jaz”, pravi 
Kušar. V novi organiziranosti 
Roga vidi možnost preživetja tudi 
Pirih, ki pravi, daje zato glasoval 
za Gašperlinov program.

Pirih in Kušar še opozarjata, 
da iz Roga še naprej odhajajo 
kadri, ki dobijo drugje boljše

Milan Pirih, predsednik Rogove
ga delavskega sveta

možnosti za delo in zaslužek. Če 
jih bo odšlo preveč, bo proizvo
dnja ogrožena. Usposobljenih 
kadrov namreč ne morejo do
biti drugje, ker se v Sloveniji s 
proizvodnjo koles ne ukvarja 
nobeno podjetje. Nove kadre 
bodo morali šele vzgojiti, to pa 
ni mogoče prek noči.

Uspeh prisilne poravnave bi 
ustvaril tudi možnost za ola
stninjenje Roga. Zaposleni in 
bivši delavci bi v zameno za svoje 
terjatve postali največji, to je 35- 
odstotni lastniki Roga, katere
ga premoženje na Letališki ce
sti v ljubljani in obratu v Križah 
pri Tržiču je ocenjeno na 14 do

16 milijonov mark. Druge de
leže naj bi dobili večji upniki, 
med njimi so banke in glavni tudi 
partner Intervello iz Italije.

Lokacijo naTrubarjevi ulici 
v Ljubljani so te dni dokončno 
izpraznili. Za njen nakup je za
nimanje veliko. Zaenkrat imajo 
kupca za osem milijonov mark. 
Od tega naj bi pet milijonov do
bili denacionalizacijski upravi
čenci (nekateri menda nimajo 
vseh potrebnih papirjev), tri mi
lijone pa naj bi Rog vložil v 
oživitev proizvodnje.

Kušar in Pirih sta torej opti
mista. Program prisilne porav
nave in finančne organizacije sta 
podprla, ker upata, dajo bo Gaš
perlin, s katerim so imeli trde 
pogovore, uresničil. Alternati
va je le stečaj. “Kot sindikalist 
pa raje zagovarjam Rog s 175 
delavci kot nič” pravi Kušar.

F. K., foto: S. B.

Posvet Sindikalne skupnosti Alpe-Jadran v Gorici
Pod pokroviteljstvom Evropske komisije je včeraj 

v Gorici potekalo delovno srečanje predstavnikov 
sindikalnih organizacij iz območja Alpe-Jadran: av
strijske Koroške in Štajerske, Furlanije-Julijske krajine, 
Hrvaške, Lombradije, Madžarske in Slovenije. Po
govarjali so se o problemih, povezanih z delom in 
socialno zaščito, še posebej o zmanjševanju obstoječih 
razlik glede pravic delavcev pri uresničevanju skup
nih evropskih zaščitnih kriterijev.

Udeleženci posveta, ki gaje vodil predstavnik Kon
federacije sindikatov 90 Slovenije Jadran Galija, so najprej 
poslušali uvodna poročila o stanjih na področju zaščite 
pravic delavcev in socialne zaščite, ki sojih podali pre
dsedniki medregijskih sindikalnih svetov Furlanije-Ju
lijske krajine in Slovenije, MSS Furlanije-Julijske krajine 
inavstrijske Koroške terMSS Furlanije-Julijske krajine 
in hrvaške Istre ter predstavnik madžarskih sindikatov. 
V odmevni razpravi je sekretar ZSSS Rajko Lesjak 
poudaril, da vlade držav v tranziciji zelo pogosto skušajo 
pod krinko približevanja Evropi občutno zmanjševati 
delavske in socialne pravice. Zato je dobrodošlo me
dsebojno sindikalno informiranje o ravni teh pravic ter 
njihovo primerjanje. Ob tem pa je pomembna tudi so

lidarnost sindikatov razvitih evropskih držav s sindikati 
iz tranzicijskih držav v njihovem boju za ohranjanje 
pridobljenih pravic. Kot zelo aktualno temo za sindikate 
je omenil reformo pokojninskega sistema, še posebej 
v tranzicijskih državah, in predlagal čimprejšnji sklic 
okrogle mize na to temo, saj v državah Srednje inVzhodne 
Evrope vlade vsiljujejo modificiran čilski model po
kojninske reforme, ki pa ne bo dober za delavstvo. V 
zvezi s problemom nezaposlenosti seje zavzel, da naj 
se visoke dobičke podjetij raje investira v izobraževanje 
in preusposabljanje delavcev, in menil, da bi morali sin
dikati večjo pozornost nameniti varstvu okolja in s tem 
povezanim odpiranjem novih delovnih mest, kar so 
uspešno izvedli v Avstriji. Poudaril je še, da ni dobro, 
da so v Sloveniji sindikati praktično odrezani od pro
cesa vključevanja v Evropsko unijo in da slovenska vlada 
praktično samostojno pelje ta projekt.

Udeleženci posveta so sklenili, da bodo čimprej orga
nizirali okroglo mizo o reformi pokojniskega sistema, prav 
tako pa bodo pozvali vlade dežel in držav Alpe-Jadrana, 
danaj organizirajo mednarodno konferenco o problemih, 
povezanih z delavskimi pravicami in socialno zaščito.

Pavle Vrhovec

Sindikalni predsedniški vrh je zasedal na Dunaju
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tednih. Prvo normalno plačo so 
zaposleni dobili šele za letošnji 
avgust, ko je bil Rogov žiro račun 
odblokiran. Dobili so tudi regres 
za prevoz in druge dodatke, ki 
jih zaradi blokade žiro računa 
prej niso mogli prejemati.

Postopek prisilne poravnave, če 
se bodo upniki z njim strinjali, bo 
zahteven in težak. Najhuje bo pre
sežnim delavcem, teh bo skoraj 300. 
Denar zanje bo mogoče dobiti le 
od države, saj ga v Rogu nimajo. 
Kušar in Pirih upata, da bo pro
gram prisilne poravnave kmalu 
potijen, tudi za njegovo uresničitev 
bo namreč potreben čas. Če pro
gram ne bo potijen v kratkem času, 
se bodo delavci, ki so zdaj določeni 
za začasno presežne^ po šestih 
mesecih vrnili nadelo. Že februaija 
se namreč za proizvajalce koles 
začenja sezona.

Da bi prisilno poravnavo

ŠIRITEV EVROPSKE UNIJE ZAHTEVA 
STANDARDIZIRANJE SOCIALNIH PRAVIC

Predsedniki sindikalnih central Madžarske, 
Češke, Slovaške in Slovenije so se konec prejš
njega tedna zbrali na Dunaju. Tja jih je zara
di razprave o zaposlovalnih politikah v Evro
pi povabil Fritz Verzetnisch, predsednikAvstrijske 
zveze sindikatov, ki predseduje tudi Evropski 
sindikalni konfederaciji. Dušana Semoliča in 
predsednike sindikatov sosednjih dežel je sprejel 
tudi avstrijski zvezni kancler Voktor Klima. Kot 
nam je po vrnitvi z Dunaja povedal Semolič, 
so se pogovarjali tudi o širitvi EU z državami 
Srednje in Vzhodne Evrope. Udeleženci so se 
strinjali, da vključevanje posameznih novih držav 
ne sme potekati brez sodelovanja sindikatov. 
Se posebej kritični so bili do vlade Republike 
Slovenije, kije med redkimi, ki sindikatov sploh 
niso povabile k pripravam za včlanitev v EU.

Sindikalni vrh je bil namenjen 
tudi pripravi na evropski vrh o 
zaposlovanju, ki ga bo Evropski 
svet organiziral 21. novembra v 
Luksemburgu. Udeleženci so se 
zavzeli za zelo praktične korake 
v boju z brezposelnostjo, ki pe
sti skoraj vse evropske dežele.

Največ časa so predsedniki 
sindikalnih central namenili 
vključevanju srednje- in vzhod
noevropskih držav v EU. O tej 
tematiki je izvršni odbor Evrop
ske sindikalne konfederacije že 
sprejel posebno resolucijo. V njej 
med drugim piše, da širitev EU 
proti vzhodu ne sme potekati le 
na podlagi novih liberalnih ideo
logij, ampak ob upoštevanj u evrop- 
skih standardov socialnih pravic. 
Resolucija obsoja vlade, ki doma 
vsiljujejo zmanjšanje pravic za
poslenih pod pretvezo prilagajanja 
ravni pravic zaposlenih v deželah,

Fritz Verzetnisch, 
predsednik 

Avstrijske zveze 
sindikatov in 

Evropske 
konfederacije 
sindikatov je 

Slovenijo 
obiskal pred 
kanclerjem 

Viktorjem Klimo.

ki kandidirajo za vstop v EU. 
Udeleženci predsedniškega vrha 
so po Semoličevih besedah ugo
tovili, daje Agenda 2000 dokaj 
pomanjkljiva, saj socialnih vpra
šanj skoraj ne obravnava.

Menili so, da je treba pri 
državah kandidatkah standardi
zirati raven pravic zaposlenih. 
Brez države blaginje in politike 
zmanjševanja brezposelnosti bo 
vključevanje novih držav v EU 
zelo ogroženo. V državah kan
didatkah naj bi se uveljavila

aktivna evropska zaposlovalna 
in socialna politika.

Belo knjigo o razširitvi EU, 
pripravila jo je Evropska komi
sija, je po mnenju “predsed
niškega vrha” treba razširiti s 
skupno socialno politiko. Bela 
knjiga mora zaradi tega upo
števati socialni položaj in poli
tiko držav kandidatk.

Merilo za primerjavo social
nih pravic v državah kandidatkah 
je v Evropski socialni listini, ki 
jo je ratificiralo že 40 držav.

K socialnemu sistemu, skla
dnemu s standardi EU, spada tudi 
socialni dialog in urejeni odnosi 
med socialnimi partnerji. Za to 
se je v pogovoru s sindikalni
mi predsedniki zavzel tudi av
strijski kanclerViktor Klima. Ker 
je bil nekaj dni prej na obisku 
v Sloveniji, je bil pod močnim 
vtisom tega, kar so mu povedali 
slovenski politiki. Klimaje za
radi tega še posebej želel slišati, 
kako ZSSS vidi položaj zapo
slenih, in pokazal velik interes 
za našo problematiko.

Evropska sindikalna konfe
deracija bo, kot piše v njeni že 
sprejeti resoluciji o širitvi EU, 
Evropskemu parlamentu pred
lagala ustanovitev posebnega 
sklada, ki naj bi pospeševal so
cialni dialog in industrijske 
odnose v državah članicah.

Vključevanje novih članic v 
EU bo uspešno le, če bo temeljilo 
na širokem socialnem konsen
zu. Evropska konfederacija sin
dikatov bo naredila vse, kar je 
v njeni moči, da bodo interesi 
zaposlenih pri povečevanju EU 
čimbolj zavarovani.

Kot nam je povedal Dušan 
Semolič, je predsedniški vrh na 
Dunaju tudi ugotovil, da posa
mezni politiki po nepotrebnem 
napihujejo strah pred odprtimi 
mejami v Evropi, ki da naj bi 
povzročile nenadzirano gibanje 
delovne sile. Če bo EU urejena 
tako, kot zagovarjajo v Evrop
ski konfederaciji sindikatov, 
namreč do tega ne more priti.

F. K.
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MARIBOR BO DOBIL SKLAD ZA 
RAZVOJ IN USPOSABLJANJE KADROV

Ministrstvo za delo, družino in 
socialne zadeve je konec minu
lega tedna v Mariboru pripravi- 
lojavno predstavitev in otvoritev 
projekta “Sklad za razvoj in uspo
sabljanje kadrov”. Tega bodo v 
Mariboru ustanovili s pomočjo 
ministrstva za delo, družino in 
socialne zadeve, Republiškega 
zavoda za zaposlovanje in s sre
dstvi ter tehnično pomočjo Pha
re. Pobudo za ustanovitev skla
dnje dala mariborska območna 
enota Republiškega zavoda za za
poslovanje, saj je v podravski regiji 
naj večja brezposelnost v Slove
niji. Zdaj je v regiji že okoli 32.000 
brezposelnih. Mnogi bi se lahko 
zaposlili, vendar bi si morali pri
dobiti dodatno izobrazbo oziro
ma kvalifikacijo. Zato bo sklad 
spodbujal razvoj in izvajanje so
dobnih programov usposabljanja, 
ki bodo usklajeni s kadrovskimi 
potrebami v regiji.

Pobuda je prišla iz Maribora
Najavni predstavitvi projekta 

je najprej spregovoril direktor 
mariborske območne enote Re
publiškega zavoda za zaposlovanje 
Marko Strban. Povedal je, daje 
v Podravju veliko brezposelnih, ki 
so težje zaposljivi. Gre zlasti za 
delavce, ki se ne morejo ponov
no vključiti v delovni proces, ker 
imajo napačno ali nezadostno 
znanje. Zato je mariborska območ
na enota Republiškega zavoda za 
zaposlovanje že leta 1994 dala 
pobudo za ustanovitev posebne
ga sklada, ki bi skrbel za razvoj 
in izobraževanje kadrov. Najprej 
so razmišljali o ustanovitvi velikega 
novega šolskega centra za izo
braževanje in usposabljanje odra
slih, vendar so kmalu ugotovili, da 
je bolje povezati in programsko 
usmetjati dejavnost in programe že 
obstoječih šol in izobraževalnih 
zavodov. Projekt novega sklada so 
pripravili s Pharovo pomočjo. Sk
lad bo poleg povezovalne funkcije 
skrbel tudi za evidentiranje in ra
ziskovanje potreb po kadrih, saj bo 
samo tako lahko spodbujal razvoj 
novih izobraževalnih programov.

Predstavnica ministrstva za 
delo, družino in socialne zadeve

Elizabeta Skuber je opozorila, 
da tranzicijo pri nas zelo močno 
občutimo tudi na trgu delovne sile. 
Po njenih besedah je živo delo 
izjemno pomembno za uspešnost 
gospodarstva, zato je še kako po
membno, kako usposobljeni so 
delavci. Nove tehnologije terjajo 
nova znanja. Če želimo v korak 
z razvito Evropo, mora tudi naš 
izobraževalni sistem postati v vseh 
pogledih primerljiv z izobraževal
nimi sistemi v razvitih državah. 
Elizabeta Skuber je zagotovila, da 
bo ministrstvo za delo, družino 
in socialne zadeve še naprej po
magalo pri ustanavljanju in deja
vnosti Sklada za razvoj in uspo
sabljanje kadrov in s tem prispe
valo tudi k hitrejšemu razvoju 
Maribora in regije.

Razkorak med izobrazbo 
brezposelnih in stvarnimi 
potrebami

“Prioritetna naloga zavoda za 
zaposlovanje je, da brezposelnim 
pomaga naj ti zaposlitev,” je dejal 
direktor Republiškega zavoda za 
zaposlovanje Jože Glaser. “Ven
dar pa te prioritetne naloge ne mo
remo urenisčiti, če prihaja do takš
nega razkoraka med izobrazbeno 
strukturo brezposelnih in stvarni
mi potrebami v gospodarstvu in 
družbi nasploh.” Zato si zavod pri
zadeva, da bi brezposelni manjka
jočo izobrazbo nadomestili z do
datnim izobraževanjem in usposa
bljanjem. V tem pogledu so najbolj 
zaskrbljujoče razmere v Mariboru, 
zato je projekt za ustanovitev sk
lada najprej stekel v Mariboru. Na 
osnovi izkušenj mariborskega sk
lada za razvoj in usposabljanje ka
drov bodo podobne sklade ustanovili 
še v nekaterih slovenskih regijah, 
kjer je stopnja brezposelnosti 
nadpovprečna. Jože Glaser je prav 
tako poudaril, daje uspešno delo 
sklada v veliki meri odvisno od 
njegove povezanosti in vpetosti v 
lokalno gospodarstvo, strokovno 
javnost in politiko.

Uslužbenka ministrstva za delo, 
družino in socialne zadeve Sonja 
Dražič, ki skrbi za koordinacijo 
Pharovih programov pri nas, je 
dejala, da Phare pomaga samo

tistim programom, ki deželam v 
tranziciji lajšajo vstop v Evrop
sko unijo. V tem pogledu ima tudi 
omenjeni projekt velik pomen. Če 
bo potekal uspešno, ga bo mogoče 
razširiti na celotno državo.

Pomoč irskih strokovnjakov
Za izvajanje projektaje bila na 

mednarodnem natečaju izbrana 
irska ustanova FAS International 
iz Dublina, ki ima veliko izkušenj 
na področju razvijanja človeških 
virov ter z ustanavlj anjem podob
nih skladov v številnih evropskih 
državah. Predstavnik te paradržav
ne irske ustanove Leo Quinlan je 
na predstavitvi projekta povedal, 
da bodo irski strokovnjaki skla
du pomagali 18 mesecev. Ra
čunajo, da bodo skupaj z domačimi 
strokovnjaki v tem času sklad 
usposobili za uspešno in kvalitetno 
delovanje, pri tem pa se bodo, 
kakor je dejal Quinlan, tudi sami 
marsikaj novega naučili.

S slovenske strani vodi projekt 
Dušanka Lužar iz Ekonomskega 
inštituta Maribor. Na javni pre
dstavitvi projektaje povedala, da 
je namen sklada spodbujati in 
olajšati naložbe v razvoj človeških 
virov. V razvitih državah so taki 
skladi del poslovne infrastrukture, 
ki pomembno podpira gospodar
sko rast in socialni razvoj.

Po besedah Dušanke Lužar bo 
sklad svoje poslanstvo uresničeval 
predvsem s povezovanjem in usme
rjanjem že obstoječih izobraževal
nih zavodov ter s finančnimi meha- 
nizmi, zlasti s sofinansiranjem 
razvoja in izvajanja programov izo
braževanja. “Vendarle pa naloge 
sklada daleč presegajo zgolj fi
nančno aktivnost. Tako bo sklad 
stalno spremljal potrebe po uspo
sabljanju v regiji, spodbujal domače 
izvajalce k razvoju ustreznih pro
gramov na podlagi najustreznejše 
domače in tuje prakse, izbiral 
najprimernejše med obstoječimi 
izvajalci in spodbujal nastajanje 
novih, nadzoroval kakovost izve
denih programov in spremljal njiho
ve rezultate,” je dejala Lužarjeva.

Sklad bo združeval sredstva iz 
različnih virov. Za začetek so na 
voljo sredstva obeh sofmancetjev 
(ministrstvo za delo, družino in

BODO DELAVCI KVIKA DOBILI ODPRAVNINO, 
KI JIM PRIPADA PO ZAKONU?

Gospodarsko krizo, ki bolj ali manj pesti domala vsa trgovska 
podjetja v Mariboru, močno občutijo tudi v Kviku. Večinski lastnik 
podjetja z 230 delavci, je na začetku letošnjega leta postala Kmečka 
družba. Pred nedavnim pa so v Kviku pripravili program reševanja 
problemov trajno presežnih delavcev. Na njegovi podlagi je avgu
sta 56 delavk in delavcev prejelo odločbe o tem, da so trajno pre
sežni delavci. Do tega so imeli vse pravice, problem je le, da bi radi 
delavcem dali precej manj, kot jim pripada po zakonu.

Delavcem, za katere v podjetju 
trajno nimajo dela, so spočetka 
obljubljali, da bodo deležni vseh 
pravic po zakonu o delovnih raz
merjih in kolektivni pogodbi. Ko 
pa bi moralo podjetje prvim traj
no presežnim delavcem izplačati 
odpravnine, seje izkazalo, da Kvik 
za to nima dovolj likvidnih sred
stev. Zato so tistim delavkam in de
lavcem, ki so, če bi jim podjetje 
izplačalo šest plač in odpravnino, 
pristali na skrajšan odpovedni rok, 
ponudili znatno manjšo odpravni
no, kot jim pripada po zakonu.

To je, razumljivo, med prizade
timi povzročilo nemalo hude krvi. 
Seveda pa so zaskrbljeni tudi ti
sti trajno presežni delavci, ki ne 
nameravajo zapustiti podjetja pred 
zakonsko določenim šestmesečnim 
odpovednim rokom. Kaj hitro se 
namreč lahko zgodi, da podjetje 
na začetku naslednjega leta ne bo 
toliko plačilno sposobno, da bi 
vsem trajno presežnim delavcem 
izplačalo takšne odpravnine, ki jim 
po zakonu pripadajo.

Direktor Kvika Dušan Svilar, 
ki je za krmilo podjetja poprijel 
pred nedavnim, je delavcem poja
snil, daje Kvik sredi finančne 
sanacije za katero seje odločil novi 
lastnik. Kljub težavam so v Kviku 
zbrali nekaj sredstev za odprav
nine trajno presežnim delavcem, 
vendar pa zbrana sredstva ne 
zadoščajo za izplačilo odpravnin 
po zakonu. Tako se morajo dela
vci prostovoljno odločiti, ali bodo 
sprejeli in vzeli ponujeno opdra- 
vnino ali čakali na boljše čase.

Sekretar območnega odbora 
sindikata delavcev v trgovini v 
Podravj u Jože Murko je delavcem 
svetoval, naj ne vzamejo ponujenih 
znižanih odpravnin, če že nimajo 
zagotovljenega drugega ustreznega 
delovnega mesta. Murko je namreč 
izračunal, daje vodstvo Kvika traj
no presežnim delavcem ponudi
lo samo okoli 40 odstotkov tega, 
ki jim pripada po zakonu. S po
nujenim denarjem večina trajno 
presežnih delavcev ne bi mogla po
ravnati niti prispevkov za pokoj

ninsko in invalidsko ter zdravstveno 
zavarovanje za šest mesecev.

“Seveda pa se mora vsak de
lavec odločiti sam,” pravi Murko. 
Pri odpravninah gre namreč za 
prejemke, kijih določa zakon, zato 
jih delavec lahko iztoži na delo
vnem sodišču. Kaj lahko pa bi se 
zgodilo, da bi zaradi delavskih 
zahtevkov moral Kvik v stečaj. 
V tem primeru bi delavke in de
lavci Kvika potegnili še krajši 
konec, saj bi lahko uveljavljali 
neizplačano odpravnino samo v 
stečajnem postopku. Kakor pa je 
znano dobijo običajno upniki v 
stečajnem postopku poplačanih 
le nekaj odstotkov svojih terjatev. 
Če je delavec opredeljen za traj
no presežnega in mora podjetje 
v času njegovega odpovednega 
roka v stečaj, v stečajnem postopku 
ne more uveljavljati terjatve niti 
za znesek odpravnine.

Trajno presežnim delavkam in 
delavcem Kvika ni lahko, saj se 
morajo sami odločiti, ali bodo vzeli 
ponujene odpravnine ali pa bodo 
poskušali pridobiti kaj več. Če bi 
zaradi kakršnegakoli vzroka mo
ral Kvik v stečaj, bi lahko trajno 
presežni delavci ostali “kratkih 
rokavov”. V stečajnem postopku 
namreč lahko delavci prednostno 
uveljavljajo le terjatve iz naslova 
premalo izplačanih plač terregresa 
za letni dopust. t. K

socialne zadeve ter Republiški 
zavod za zaposlovanje) ter tehnična 
pomoč Evropske unije. Ta sredstva 
bodo nameni li za priprave na usta
novitev sklada ter razvoj in izve
dbo prvih sodobnih programov 
usposabljanja. Čim prej pa si bo 
moral sklad zagotoviti sredstva tudi 
iz drugih virov, zlasti iz javnih, 
državnih in zasebnih. “Z združitvijo 
sredstev, ki so zdaj razdrobljena 
na različnih računih za različne 
programe, z zbiranjem dodatnih 
sredstev in z usmetjanjem v progra
me po meri potreb regije bo sklad 
povečal učinkovitost vloženih sre
dstev,” je dejala Lužarjeva.

Projekt je po besedah Dušanke

Lužar zastavljen kot poskusni (pi
lotski) projekt in temelji na mo
delu skladov, kakršni uspešno 
delujejo v deželah Evropske unije 
in v nekaterih vzhodnoevropskih 
državah. V letu in pol, kolikor bo 
projekt trajal, bodo strokovnjaki 
pripravili vse potrebno za usta
novitev sklada in le-tega tudi usta
novili. Do takrat naj bi bile vzpo
stavljene tudi vse njegove ključne 
funkcije.

Po njenih besedah bo sklad izve
del tudi kampanjo, da bi čim več 
delavcev -brezposelnih in zaposle
nih - spodbudili za dodatno izo
braževanje in usposabljanje. V ta 
namen bo v Maribom 13. novembra

tudi mednarodna konferenca1’ 
razvoju človeških virov na katef 
bodo sodelovali strokovnjak 
Evropske komisije iz Irske, MadŽat 
ske, Češke in Slovenije. Ugotovil 
s te konference bodo strqkov' 
njakom sklada v pomoč pri orga' 
nizaciji in izvedbi kampanje.

Sklad za razvoj in usposabljanj 
kadrov, ki ga Maribor več kot nujnc 
potrebuje, čakajo zares zahtevaj 
naloge. Po nekaterih strokovni* 
ocenah se bo namreč moralo * 
Mariboru in Podravju dodatnj 
izobraziti ali preusposobiti oko'1
40.000 delavcev, sicer ne bodo fflO 
gli v korak s tehnološkim razvojen'

BIVŠI DELAVCI MEGRASA V STEČAJU 
SO DOBILI DELTERJATEV

Stečajni upravitelj ruškega 
Megrasa Ignac Marinič je pred 
nedavnim bivšim delavcem tega 
podjetja poplačal del terjatev, ki so 
jih prijavili v stečajnem postopku. 
Sodišče je uvedlo stečajni posto
pek za Megras lani poleti, delavci 
pa nekaj mesecev pred tem niso več 
prejemali plač, o čemer smo takrat 
poročali tudi v Delavski enotnosti. 
Sicer pa delavci Megrasa niso imeli 
plač po kolektivni pogodbi štiri leta 
pred stečajem.

V stečajnem postopku je nekaj 
več kot 80 bivših delavcev Megrasa 
ob pomoči službe pravne pomoči 
pri območni organizaciji ZSSS v 
Podravju prijavilo več kot 200 
milijonov tolarjev terjatev. Tako so 
delavci naj večji upniki Megrasa v

stečaju, saj znašajo njihove terja
tve okoli 65 odstotkov vseh terjatev.

Doslej je stečajnemu upravi
telju uspelo prodati za skoraj 30 
milijonov tolarjev osnovnih sre
dstev podjetja v stečaju. Iz teh 
sredstev je stečajni upravitelj 
bivšim delavcem izplačal plačo 
za lanski junij in za dva dneva v 
juliju, prav tako pa je izplačal eno 
invalidnino za poškodbo pri delu.

Pred prodajo nepremičnega 
premoženja Megrasa v stečaju bo 
moral stečajni upravitelj urediti 
zemljiškoknjižne vpise. Sklad 
Republike Slovenije za razvoj, ki 
je Megras prodal zasebniku, namreč 
po transformaciji nekdanjeTovame 
dušika v Rušah na več manjših 
družb, ni zemljiškoknjižno uredil

prenosa lastnine na nove družb6 
To je bil tudi eden od razlogov, d" 
je moral Megras v stečaj, saj nov' 
lastnik zaradi neurejenih zemljiško" 
knjižnih zadev ni mogel dobiti I"" 
potekarnega kredita, ki gaje p0" 
treboval za obratna sredstva. Z"" 
radi tega je bivši lastnih terp 
razveljavitev kupoprodajne pog0" 
dbe s katero je kupil Megras1,1 
prevzel v njem zaposlene delavk 

Kakor kaže premično in nepf 
mično premoženje bivšega Megra*" 
ne bo tako veliko, da bi lahko stečaj11; 
upravitelj z izkupičkom od prodaj5 
upnikom poplačal vse terjat^ 
Delavci lahko pričakujejo poplača0 
prednostnih terjatev, ostale terjat'5 
pa bodo verjetno lahko le deloi"0 
uveljavili. t ^

Zveza svobodnih sindikatov Slovenije organizira 
izobraževalni seminar

i i
■

Čas: 10.november 1997
Kraj: Dom sindikatov, Ljubljana, Dalmatinova 4,
soba 16/1.

PROGRAM
Ponedeljek, 10. november 1997
Od 9.00 do 16.00 ure (vmes odmor za kosilo 
od 12.30 do 14.00 ure)

Delavnica: Vsebinska priprava osnutka par- 
ticipacijskega dogovora

Vsak udeleženec prejme vzorec možnega par- 
ticipacijskega dogovora kot delovno gradivo za 
aktivno sodelovanje v razpravi. Udeleženci nato 
skozi usmerjeno diskusijo o posameznih rešitvah, 
njihovem bistvu ter možnih variantah skupno ob
likujejo osnutek participacijskega dogovora, 
kakršnega je potem z manjšimi modifikacijami 
mogoče uporabiti kot podlago za začetek poga
janj v podjetju.

Poleg omenjenega povsem praktičnega upoi"3^ 
nega rezultata ima delavnica tudi vsestrans* 
izobraževalno vrednost, kajti udeleženci na ta nad 
aktivno predelajo teoretične in praktične vidike c? 
letnega sistema delavskega soupravljanja v podjetj'
terstem bistveno oplemenitijože pridobljena znabl
s prejšnjih izobraževanj o tej tematiki.
Vodja delavnice: mag. Mato Gostiša, ŠCID »S,l) 
dio participatis«

Prijave za seminar na izpolnjeni prijavnici pošli! 
na naslov: Zveza svobodnih sindikatov Slovenil; 
Dalmatinova 4, Ljubljana, najkasneje do 30.° 
tobra 1997.
Seminar bomo izvedli, če bo najmanj 20 p^ 
če bo prijav več, bomo preostale prijavljene uV5' 
na naslednji seminar.
Kotizacija za seminar, ki vključuje tudi stroko^, 
gradivo in osvežilne napitke, znaša 11.000 1 j 
larjev za posameznega udeleženca. PrijaVJ1'j 
za seminarje treba priložiti tudi potrdilo o plača1 
kotizaciji.
Kotizacijo nakažite na ŽR Zveze svobodh' 
sindikatov Slovenije, št. 50101 -678-47511.-.L
virmanu pod namenom nakazila dodatno prip|S 
»Seminar IX., sklic na število 14«.
Dodatna pojasnila v zvezi s tem seminarjem 
pri Vandi Rešeta na telefonski številki 061 
489 ali pri Jožici Anžel na telefonski številki C1 
316 489 in 13 10 033, int. 282.

Vodja izobraževanja pri Svetu Z&m 
Vanda Pe5

\--------------------------------------------------------------------------------------------------------
PRIJAVNICA za izobraževalni seminar 

“KAKO PRIPRAVIMO OSNUTEK PARTICIPACIJSKEGA DOGOVORA”

I
10. november 1997, Dom sindikatov, Ljubljana, Dalmatinova 4

Ime in priimek:.................................................................................. Datuma rojstva:.........

Izobrazba, stopnja izobrazbe:.................................................................................................

Naslov doma:.............................................................................................................................

Zaposlitev: - naziv in naslov družbe:............................................................................

- delovno mesto:..........................................................................................

Član sindikata dejavnosti Slovenije:.......................................................................................

Član sveta delavcev: DA NE Sindikalni zaupnik: DA

Telefonska številka: -doma:............................................... -v službi:........................................
Žig in podpis odgovorne os

, dne........................................V
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Predlog sprememb zakona o zavarovanju za primer brezposelnosti

RASIVNE OBLIKE ZAVAROVANJA BREZPOSELNIH, ŠE POSEBEJ DENARNA 
NADOMESTILA, NAJ BI ZAMENJALA SKRB ZA NOVO ZAPOSLITEV

Predlog sprememb zakona o zavarovanju za primer brezpo- 
sjenosti bo državni zbor obravnaval po rednem postopku. Sin- 
“•Jtati, ki so že vplivali na nekaj določb, bodo imeli še dokaj 
ezko delo, saj precej členov spreminja položaj brezposelnih 

. lavcev na slabše. Predstavljamo le nekaj predlogov sprememb 
•n utemeljitev zanje. O njih bo verjetno tudi največ javne raz- 
Prave, ki ne sme ostati v domeni političnih strank in njihovih 
kupčkanj.

. J^lada je prejšnji teden do- 
°Clla predlog sprememb zakona 

0 Zavarovanju za primer brezpo- 
s^lnosti. Z njim želijo doseči 
Ucmkovitejše zaposlovanje brez- 
P°selnih, obenem pa zmanjšati 

. 0 na črno. Kot pravijo v mi- 
Hjstrstvu za delo, ki je pripra- 

110 predlog sprememb zakona, 
s° spremembe skladne z evrop- 
skim standardi.

Pa ne bi predlagateljem oči- 
ali le sprememb, za katere je 

J^ngoče reči, da bodo položaj 
, rezposelnih res poslabšale, 
°nio najprej omenili skrb za 

^arejše brezposelne osebe, 
k^narno nadomestilo bodo 

ezPoselni lahko prejemali 
^jveč 12 mesecev, starejši od 

■ et osemnajst mesecev, sta-

secevk°t55ICt patudi24 me' 
Zavarovancem, ki jim bodo 

L Prenehanju pravice do izpla- 
vanja nadomestila, do upokoji- 
e Manjkala še tri leta, bo za

vod za zaposlovanje plačeval 
prispevke za pokojninsko in 
invalidsko zavarovanje.

Spremembe zakona naj bi 
brezposelne spodbujale k aktiv
nejšemu iskanju nove zaposli
tve. V ministrstvu namreč me
nijo, da ključ reševanja proble
mov naraščajoče brezposelno
sti ne more biti več v pasivnih 
pravicah (beri: denarnih nado
mestilih), ampak v uvajanju si
stemov, ki bodo brezposlenim 
pomagali pri premagovanju 
spremenjenega položaja. Brez
poselni bodo tako vključeni v 
različne oblike usposabljanja, 
dousposabljanja in tudi preuspo- 
sabljanja. Zaposlovalna politika 
bo stimulirala tudi delodajalce, 
seveda le tiste, ki bodo brezpo
selnim dajali delo. Stimulirani 
bodo zlasti za zaposlovanje 
mladih in starejših, oboji so 
namreč najtežje zaposljivi. Med 
brezposelnimi je kar četrtina 
takšnih, ki še niso stari 25 let.

Povečanje najnižjih in 
zmanjšanje najvišjih 
nadomestil

Na ministrstvu za delo me
nijo, da bo naš trg delovne sile 
v prihodnjih letih soočen s pre
strukturiranjem gospodarstva in 
nadaljnjim izgubljanjem delo
vnih mest v industriji. Za tradi
cionalne oblike zaposlitve naj 
bi bilo vedno manj možnosti, 
namesto tega pa naj bi se ljudje 
več zaposlovali za določen čas, 
več naj bi bilo tudi samozapo
slitev. Zaradi tega bodo iskalci 
zaposlitve potrebovali več znanja 
in spretosti, tudi višjo strokov
no usposobljenost. Skoraj po
lovica sedaj brezposlenih ima 
namreč le prvo ali drugo stop
njo izobrazbe, kar pomeni, da 
niso usposobljeni za nobeno 
delo.

Denarno nadomestilo naj bi 
bilo po spremenjenem zakonu 
bistveno drugačno kot sedaj. 
Osnova zanj naj bi bile plače 
v zadnjem letu pred izgubo za
poslitve, ne pa v zadnjih treh 
mesecih, kot velja sedaj. Zaradi 
zaščite najbolj ogroženih brez
poselnih oseb, bo najnižje na
domestilo povečano z 80 na 100 
odstotkov zajamčene plače. 
Sprememnjeno bo tudi naj višje

nadomestilo, namesto štirikrat- 
nika osemdesetodstotne zajam
čene plače (nekaj več kot
112.000 tolarjev bruto), bo 
znašalo le dvainpolkrat toliko 
kot zajamčena plača, torej
88.000 bruto.

Ministrstvo je predloge spre
memb zakona pripravilo tudi 
zaradi mednarodnih priporočil, 
ki temeljijo na izkušnjah iz dru
gih dežel, kjer naj bi pasivne 
oblike varovanja brezposelnih 
povzročale tudi škodljive posle
dice. Zaradi relativno visoke 
stopnje socialne varnosti, ki jo 
brezposelnim daje nadomesti
lo, naj bi namreč prihajalo do 
njihove socialne izoliranosti in 
izgube samospoštovanja. To 
dvoje naj bi bilo ključna ovira, 
da se brezposelni ne morejo 
znova vključiti na trg delovne 
sile.

Zaposlitveni načrt za 
vsakega brezposelnega

Zaradi aktivnega varstva brez
poslenih bo zavod za zaposlo
vanje po uveljavitvi sprememb 
zakona dolžan v dveh mesecih 
za vsako brezposelno osebo pri
praviti zaposlitveni načrt, ki bo 
podlaga za vključitev posamez
nika v aktivne oblike zaposlo

vanja. Pri pripravi zaposlitvenega 
programa brezposelne osebe bo 
zavod za zaposlovanje dolžan 
upoštevati želje brezposelne 
osebe, njene družinske obvez
nosti (zlasti do otrok). Zavod bo 
moral objektivno oceniti delo
vno sposobnost brezposelne 
osebe, položaj na trgu delovne 
sile in možnosti uspešnega za
ključka programa.

Zakon bo uvedel novo defi
nicijo brezposelnih oseb. Brez- 
poslen bo lahko le tisti, ki ni v 
delovnem razmerju, ni samo
zaposlen, ni lastnik ali solastnik 
družb, v katerih bi letno zaslužil 
več, kot znaša letni znesek za
jamčene plače, nima gozda ali 
kmetijskega zemljišča, ki je 
podlaga za vključitev v obvezno 
pokojninsko in invalidsko za
varovanje. Status brezposelne 
osebe je odvisen tudi od tega, 
ali so osebe zmožne za delo in 
razpoložljive za zaposlitev, ki 
naj bi jo tudi same aktivno iska
le.

Razpoložljivost za zaposlitev 
pomeni, tako je urejeno tudi v 
nemškem sistemu, da brezpo
selna oseba pri razpolaganju s 
prostim časom ni v ugodnejšem 
položaju, kot so zaposleni, ki 
prispevajo denar za pravice 
brezposelnih. Zaradi tega naj bi

bile brezposelne osebe vsak dan 
štiri ure dosegljive zavodu za 
zaposlovanje. V zakonu pa ne 
piše, ali naj bi bil brezposelni 
dosegljivi le zaradi punudb mož
nih zaposlitev ali zavodovega 
nadzora nad njimi.

Spremembe zakona na novo 
definirajo tudi ustreznost nove 
zaposlitve. Ponudba novega 
ustreznega dela naj bi bila ve
zana le na delovno mesto, ustrez
no razvrstitvi v tarifni razred, ki 
ga je brezposelni opravljal v 
zadnjih 12 mesecih, predenje 
izgubil delo. Nova ponujena 
zaposlitev bo ustrezna le, če bo 
od kraja bivanja oddaljena manj 
kot poldrugo uro vožnje.

Novost je primerna zapo
slitev, ki je dopustna v prime
ru, če nezaposleni osebi ni 
mogoče zagotoviti ustreznega 
dela. Primerno naj bi bilo delo, 
kije v kolektivni pogodbi raz
vrščeno za razred nižje kot 
ustrezno, in tudi, če je oddaljeno 
več kot poldrugo uro vožnje z 
javnim prevoznim sredstvom. 
Primerno zaposlitev bodo brez
poselnim lahko ponudili šele po 
štirih mesecih prejemanja de
narnega nadomestila in le, če 
za takšno delo ne bo ustreznih 
brezposelnih iskalcev dela.

F. K.

V zvezi z uporabo splošne kolektivne pogo-
• *za gospodarske dejavnosti je veliko vprašanj
• , ®m- Kaj je bilo mišljeno v posameznih členih
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viŠine ’,0dPravnine, solidarnostne pomoči, se do 
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Zak0n n"1le za tehnološke presežke, ki jih določa 
ne Pos?° dR*ovn'h razmerjih in nekatere kolektiv- 

Belo bg dejavnosti, v celoti neobdavčene, 
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■itthiltu ‘'.^spodarske dejavnosti podlaga za izplačilo 
Spodai\L nagrad a- točka 51. člena. SKR za go

ste dejavnosti). V delovno dobo pri zadnjem

Kako uporabljali tarifni del splošne kolektivne 
pogodbe za nosnodarske dejavnosti

Piše: Brane Mišič

delodajalcu se všteva vsa 
delovna doba pri delodajal
cu, delovna doba pri delo
dajalcih, ki so pravni pred
niki zadnjega delodajalca ter 
delovna doba pri delodajal
cih, ki so kapitalsko povezani. 
To pomeni, da bi se v delo
vno dobo pri zadnjem delo

dajalcu vštevala vsa delovna doba tudi pri družbah, 
ki so ustanovile odvisne družbe, ne glede na to, ali 
so te družbe samostojni pravni subjekt. Pri delovni 
dobi pri zadnjem delodajalcu je treba upoštevati tudi 
primere iz tretje alineje prve točke 15. člena SKR, 
kadar je delavec prevzet v drugo organizacijo in se 
dotedanja delovna doba pri delodajalcu upošteva, kot 
da delavec ni spremenil zaposlitve.

Plače, ki vsebujejo osnovne plače, dodatke, tekočo 
uspešnost in nadomestilo, se v skladu s kolektiv
nimi pogodbami in pogodbami o zaposlitvi izplačujejo 
najkasneje do 18. v mesecu.

Četrta točka tega člena nedvoumno določa izplačilo 
plač v denarni obliki in ne dopušča drugačnega 
izplačila. Ni v nasprotju s to kolektivno pogodbo, 
če se plače izplačujejo na tekoči račun ali na hra
nilno knjižico.

Delavcem, ki delajo z delovnim časom, krajšim 
od polnega, po določilih tega člena pripada regres 
za letni dopust in povračilo stroškov prehrane med 
delom in drugi stroški (prevoz na delo) v celotnem 
mesecu, kot ga določata kolektivna pogodba in ta
rifna priloga k tej kolektivni pogodbi. Drugi denar
ni prejemki: jubilejne nagrade, odpravnine ob upo
kojitvi in solidarnostne pomoči, pa jim pripadajo v 
sorazmerju s časom, prebitim na delu. To pomeni, 
daje delavec, ki v podjetju dela namesto osem ur le 
štiri ure dnevno, po določilih tega člena upravičen 
do izplačila polovičnega zneska jubilejne nagrade, 
odpravnine in solidarnostne pomoči, določenega v 
SKR za gospodarske dejavnosti. Če delavec dela pri 
dveh ali več delodajalcih, uveljavlja pravico do povračila 
stroškov in drugih denarnih prejemkov v dogovoru 
med delodajalci. Tako bi se v primeru, da delavec 
dela po štiri ure pri dveh delodajalcih, ta dva lahko 
dogovorila, da pri enem uveljavi celotni znesek re
gresa za letni dopust, pri drugem pa znesek regresa 
za prehrano. Prav tako se lahko delodajalca dogo
vorita, da le eden od njiju prevzame izplačila vseh 
stroškov in drugih prejemkov. Po določilih tega člena 
je delodajalec pri spremembi metode za vrednotenje 
delovnih mest dolžan s tem pisno seznaniti sindika
te pri delodajalcu. To je pomembno predvsem, da bi 
sindikati lahko pravočasno ocenili vpliv zahtevno
sti na delovna mesta in solidarnost ovrednotenih de

lovnih mest z določili SKR ter kolektivnih pogodb 
dejavnosti. Možno je, da se s spremembo metode 
za ugotavljanje zahtevnosti in različne vplivnosti pon- 
deracije posameznih sestavin vrednotenja delovnih 
mest v celoti porušijo sedanja razmerja, posredno 
pa celo tudi razmerja, določena za relativna razme
rja in plače v tarifnih in plačilnih razredih.

43. člen
Plače

Plačo delavcev, ki se izplačuje do 18. v mesecu 
za pretekli mesec, sestavljajo osnovna plača dela
vca (znesek osnovne plače določa pogodba o za
poslitvi iz 9. člena in ne more biti nižja od izhodiščne 
plače ustreznega tarifnega oz plačilnega razreda), 
dodatki (46. in 47. člen), del plače iz delovne 
uspešnosti (tekoča uspešnost iz 45. člena) in del 
plače na osnovi uspešnosti poslovanja (iz 49. člena). 
Osnovna plača, dodatki ter delovna uspešnost in 
uspešnost iz naslova poslovanja se izplačujejo za 
opravljeni delovni čas. Nadomestila (48. člen) pa 
se v skladu s kolektivno pogodbo izplačujejo za 
čas, ko delavec ne opravlja dela.

Skladno z določili kolektivne pogodbe delo
dajalec in delavec v pogodbi o zaposlitvi določita 
znesek osnovne plače v tolarjih. To je osnovni način 
določanja osnovne plače. V pogodbi o zaposlitvi 
lahko delodajalec in delavec dodatno določita osno
vno plačo v obliki, ki omogoča neposredno preračun 
osnovne plače v tolarskih zneskih. Drugače pove
dano, v pogodbi o zaposlitvi se lahko poleg osno
vne plače v tolarskem znesku na dan podpisa po
godbe o zaposlitvi določi tudi relativno razmerje 
(količnik, plačilni razred), ki pri vsakem obračunu 
plač omogoča izračun osnovne plače na osnovi zm
nožka relativnega razmerja in osnovne (izodiščne) 
plače, upoštevaje tudi opravljene uskladitve plač 
z rastjo cen življenjskih potrebščin. Osnovna plača 
za poln delovni čas, normalne pogoje dela in vna
prej določene delovne rezultate ne more biti nižja 
od izhodiščne plače, določene v kolektivni pogo
dbi za ustrezni tarifni (plačilni) razred.

Poln delovni čas je delovni čas, ki ga določa zakon 
o delovnih razmerjih ali kolektivna pogodba deja
vnosti.

Normali delovni pogoji so pogoji, v katerih se 
dela.To pomeni, da če ni v kolektivni pogodbi deja
vnosti oz. podjetja drugače določena zahtevnost 
delovnega mesta in s tem osnovna plača, se upošteva 
vse kriterije zahtevnosti, razen kriterijev iz 46. člena, 
ki določajo posebne obremenitve in temu prilagojene 
dodatke k osnovni plači.

Vnaprej določeni delovni rezultati so kriteriji za 
merjenje delovne uspešnosti (delo po normi, akord.

osebna ocena itd.). Ti kriteriji morajo biti delavcem 
znani pred razporeditvijo na delovno mesto oz. pred 
pričetkom dela. V skladu s kolektivno pogodbo so 
vnaprej določeni kriteriji za merjenje delovne 
uspešnosti ustrezni, če jih dosega vsaj 90 % dela
vcev, ki po njih delajo. Če bi se zgodilo, da krite
rijev ne dosega vsaj 90 % delavcev, potem je s temi 
kriteriji nekaj narobe in jih je treba oceniti ter spre
meniti in uskladiti, za ta čas pa se plače izplačujejo 
po opravljenem delovnem času.

V skladu s 5. točko tega člena je dokazni po
stopek o doseganju oz. nedoseganju vnaprej določenih 
kriterijev za merjenje delovne uspešnosti na stra
ni delodajalca.Ta lahko uveljavlja negativne učinke 
nedoseganja vnaprej postavljenih kriterijev za 
merjenje delovne uspešnosti le, če so vzroki za 
nedoseganje teh kriterijev pri delavcu. V vseh pri
merih, ko se delovna uspešnost ne dosega iz razlogov, 
ki niso pri delavcu, ima ta pravico do 100 % izplačila 
osnovne plače. Drugače povedano, napačno posta
vljeni kriteriji oz. kriteriji, ki niso skladni s kolek
tivno pogodbo, ne morejo biti razlog za znižanje 
osnovne plače delavca. Po določilih 7. točke tega 
člena pa osnovna plača za poln delovni čas, nor
malne pogoje dela in predvidene delovne rezulta
te ne more biti manjša od zneska izhodiščnih plač, 
določenih v tarifni pogodbi za tarifni razred. To 
pomeni, daje izhodiščna plača za tarifni razred vselej 
minimum.

Splošna kolektivna pogodba za gospodarske 
dejavnosti v tem členu napotuje podpisnike kolek
tivnih pogodb dejavnosti na možnost določitve 
izhodiščih plač za tarifni razred in na določitev 
izhodiščnih plač za tipična dela. Pri tem je pomembno 
ugotoviti, da se v teh primerih pri vrednotenju 
tipičnega delovnega mesta lahko upoštevajo vse 
sestavine zahtevnosti dela na podlagi dogovorjene 
(enotne) metode za njihovo vrednotenje. Dejanska 
določitev tarifnih razredov in po možnosti še plačilnih 
razredov z navedbo pripadajočih tipičnih delovnih 
mest omogoča enotne osnove v dejavnosti, hkrati 
pa poenostavlja problematiko v podjetjih, saj ni večjih 
potreb za uporabo analitičnih metod vrednotenja. 
Tako nastavljen projekt je tudi osnova za neposre
dno uporabo kolektivnih pogodb dejavnosti. V tem 
členu je sprejeto določilo, ki delavcu, začasno razpo
rejenemu na delo pri drugem delodajalcu (pri tem 
se v skladu s tretjo alineo 1. točke 15. člena SKR 
šteje, da delavec ni spremenil zaposlitve) zagota
vlja, da 6 mesecev ne more prejemati nižje osnov
ne plače, kot jo je prejemal pred razporeditvijo. Ta 
institut pride v poštev zlasti, če bi bile pri novem 
delodajalcu osnovne plače nižje, kot so bile pri 
delodajalcu pred začasno razporeditvijo.

Nadaljevanje prihodnjič
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1. Dnevnice

- cela dnevnica (nad 12 do vključno 24 ur odsotnosti)
- polovična dnevnica (nad 8 do 12 ur odsotnosti
- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur)

2. Kilometrina (od 5.9.1997 dalje)
3. Ločeno življenje
4. Prenočišče - Povračilo sroškov prenočevanja do višine zneska po predloženem 

računu, ki ga odobri delodajalec
5. Regres za prehrano

a. po veljavni KP dejavnosti 12.774,00
b. po SKPGD (na delovni dan) 500,00

3.500.00
1.750.00
1.218.00 

30,75
51.098,00

Drugi del
1. Jubilejne nagrade

a. po veljavnih KP dejavnosti (skupna delovna doba)
- za 10 let 40.786,00
- za 20 let 61.180,00
- za 30 let 81.573,00

b. po SKPGD (delo pri zadnjem delodajalcu)
- za 10 let 47.978,00
- za 20 let 71.967,00
- za 30 let 95.956,00

2. Odpravnina pri upokojitvi
3. Solidarnostne pomoči

287.640,00

a. po objavljenih KP dejavnosti 81.573,00
b. po SKPD - ob smrti delavca 86.292,00

- ob smrti v ožji družini 43.146,00
4. Minimalna plača 59.150,00
5. Zajamčena plača 35.173,00
6. Regres za letni dopust - najmanj 102.000,00

- največ 127.746,00

KAJ DELAJO
V republiških odborih____

Sindikat komunalnega in 
stanovanjskega gospodarstva

Finančna disciplina se izboljšuje
Konec septembra seje sestal nadzorni odbor sindikata dejavnosti, 

daje pregledal polletno finančno poročilo.Tokrat je bil nadzorni odbor 
že v spremenjeni sestavi, saj je zaradi odhoda dveh članov v drugo 
dejavnost republiški odbor imenoval za nova člana Ivanko Turk iz Snage 
Ljubljana in Igorja Glušiča iz Komunale Žalec.

Poročilo o finančnem poslovanju, ki gaje obširno podal sekretar 
republiškega odbora Miloš Mikolič je bilo v osnovi primerjalno s finančnim 
planom, ki gaje v začetku leta sprejel republiški odbor. Prihodki so 
bili nekoliko večji od planiranih, kar kaže, da se finančna disciplina 
izboljšuje in vedno več organizacij izvaja sklep o enoodstotni člana
rini. Podatki o odhodkih pa so pokazali izpolnjevanje plana, saj so bili 
50 odstotno realizirani. Nekaj odstopanj (ponekod v plus, drugod pa 
v minus) je bilo le pri razporeditvi stroškov na posameznih kontih, 
kar pa bo usklajeno že z ustrezno notranjo prerazporeditvijo. Finančno 
poročilo je bilo sprejeto. Obsežnejša pa je bila razprava o problema
tiki podeljevanja socialnih pomoči. Končno večinsko mnenje je bilo, 
da naj sindikat dejavnosti zaradi spremenjenih razmer, svojega razširjenega 
programa in zaradi svoje vloge nameni del sredstev tudi za te potre
be. Seveda pa moramo pripraviti ustrezen pravilnik oz. kriterije, in sicer 
v povezavi z območnimi organizacijami, ki so v osnovi pristojne za 
te naloge. Posebej smo opozorili, daje potrebna prednostna pozor
nost do tistih članov, ki nimajo organizacije v podjetjih, oz. do posa
meznikov, ki plačujejo stoodstotno članarino direktno na račun sin
dikata dejavnosti. Pravilnik bo pripravila za sprejem komisija za sta
tut, organizacijo in kadre pri republiškem odboru.

Miloš Mikolič, sekretar

Sindikat delavcev gostinstva in turizma
SINDIKAT DELAVCEV GOSTINSTVA 
IN TURIZMA SLOVENIJE

B I

NA 6. SREČANJE DELAVCEV GiT SLOVENIJE, 
KI BO V ŠEMPETRU PRI NOVI GORICI

Dobili se bomo:

v TOREK. 21. oktobra 1997. med 10.30 in 11. uro v HfT 
ŠPORTNEM CENTRU - ŠEMPETER PRI NOVI GORICI 

(bivši CIMOS!

Srečanje bo potekalo po naslednjem PROGRAMU: 

• ob 11. uri • malica

■ ob 11.30 uri odhod prijavljenih na naslednje lokacije:
1. Kobjeglava na Krasu - ogled pršutarne in degustacija
2. Dobrovo v Goriških brdih - ogled kleti in degustacija

ob 12. uri pričetek okrogle mize v konferenčni dvorani hotela Perla, na temo:
- spoštovanje KP in zakonov v GiT
- nova delovno-pravna zakonodaja

Gosta okrogle mize bosta predvidoma minister Anton Rop in glavni republiški 
inšpektor za delo, g. Borut Brezovar

• od 15 ure dalje:
- hladno-topli bife do poznih večernih ur. 
* glasba in ples (iflrQ ansambel LAPOS),
- zabavne igre,
- karaoke,

zaključek predvidoma ob 22. uri.

ŽELIMO. DA BI NAM BILO LEPO. ZATO NASVIDENJE Z NASMEHOM IN DOBRO 
VOLJO V ŠEMPETRU PRI NOVI GORICI, 21. OKTOBRA 1997.

' c.' <?'/;

Predsednik: 
Iztok Bratož
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PRVA ZIDANA POČITNIŠKA l 
OBJEKTA V USTI SINDIKATI

V počitniškem naselju vTermah Čatež je sindikat SKEI Gorenje 
iz Velenja pripravil priložnostno slovesnost ob odprtju dveh apart
majev. V zidanih objektihsopridobilisodobnoopremljeni počitniški 
stanovanji, v vsaki enoti je dnevni prostor s kuhinjo, dvema spal
nicama in kopalnico. Ob okrog 25 milijonov tolarj ev vredni naložbi 
je vodstvo sindikata SKEI Gorenje 1. oktobra k odprtju pova
bilo upravo Gorenja in Term Čatež, predstavnike dobaviteljev 
in sindikalne zaupnike SKEI Gorenje.

»Ponosni smo, da smo prebro
dili najrazličnejše težave ob burnih 
razpravah, kljub različnim sta
liščem do sindikalne lastnine, in 
uspeli priti do zastavljenega ci
lja. Uspelo nam je s skupnimi 
močmi, z vztrajnostjo in delav
nostjo,” je med drugim na slove
snosti poudaril predsednik izvr
šilnega odbora sklada solidam- 
soti, vzajemnosti in samopomoči 
SKEI Gorenje Emil Krušič. Nav
zočim je spregovoril tudi predse
dnik SKEI Gorenje Branko Amon. 
Ob tej priložnosti so podelili priz
nanja najzaslužnejšim za to pri
dobitev in vsem, ki so s prosto
voljnim delom pripomogli k hi
tri in vzorni ureditvi apartmajev.

Da gre za redek, če ne celo prvi 
primer po lastninjenju v Slove
niji, daje zidani počitniški objekt 
tudi vzemljiškožknjižni lasti sin
dikata, je potrdil tudi predsednik 
republiškega odbora SKEI Slo- 
venijeAIbe rt Vodovnik. Zadovolj
stvo ob tem je izrazil tudi gene
ralni direktorTerm Čatež Borut 
Mokrovič in dodal, da tudi sami 
načrtujejo v kratkem še velike 
naložbe v infrastrukturne objekte 
v naselju in s tem bodo uporab

niki apartmajev pridobili še ve
liko več, kot že doslej ponujakom- 
pleks ene izredno lepih »celin
skih rivier« v Sloveniji.

Naj omenimo še to, da so 
zmogljivosti v obeh objektih do 
konca leta že zasedene, naj večje 
zanimanje med člani SKEI Go
renje pa je veljalo prav za no
voletne praznike.

Hinko Jerčič

PREMIERA - »To je redek, če ne celo prvi primer po lastnin)1!.'* n 
v Sloveniji, da je zidani počitniški objekt tudi v zemljiškoknlh ; 
lasti sindikata,« je bil ob otvoritvi apartmajev prepričan |U
Vodovnik, predsednik SKEI Slovenije.

UDARNIKI - Vsi, ki so s prostovoljnim delom pripomogli k hitri in vzorni ureditvi apartmajev, > 
otvoritveni slovesnosti dobili priznanja, (ne)nazadnje pa se še takole ovekovečili...

tilSSllllSlilBISlIlt

Po čem smo (pre)živeli? Ocenjeni življenjski stnf
tri- in štiričlanske družin*

SEPTEMBER 1997

Skupina dobrin 
iz košarice

Tričlansk
povprečna

košarica

a delavska
minimalna

košarica

družina
mini. mes. 

košarica

Štiričlans
povprečna

košarica

ka deiavsk
minimalna

košarica

3 družina
mini. mes. 

košarica

Indeks cen 
življenjskih 
potrebščin 
IX.97/1V.97

Indeks cen 
življenjskih 
potrebščin 

IX.97/Vlil.97

Inde
življf
poti
IX.9j

1. Hrana 52.725,42 40.084,47 40.084,47 65.083,65 48.917,03 48.917,02 101,50 100,20
2. Pijača 9.149,45 3.378,48 3.378,48 9.202,65 3.401,29 3.401,29 104,10 101,50
3. Kajenje 5.727,60 3.096,00 3.096,00 5.727,60 3.096,00 3,096,00 103,20 103,20
4. Oblačila 26.274,77 16.172,23 816,80 32.132,49 19.841,76 900,89 101,30 100,60 1
5. Obutev 6.096, 4,675,57 0,00 7.220,88 5.209,16 0,00 102,80 101,00 1
6. Stanovanje 23.720,56 17.068,74 14.004,06 28.897,64 20.504,16 16.794,29 102,40 100,60 1
7. Ogrevanje, razsvetljava 21.811,09 15.254,56 13.031,81 26.950,63 18.214,41 15.543,80 106,20 100,00 '
8. Gospodiniska oprema 11.891,64 6.302,57 0,00 14.141,13 7.306,30 0,00 101,20 100,70 J.
9. Higiena, zdravstvena nega 14.915,34 12.451,16 8.891,92 16.753,98 13,851,14 10.273,01 102,50 100,20 I
10. Izobr., kultura, razvedrilo 36.903,49 13.862,97 6.696,11 41,767,21 15.812,52 6.875,24 102,70 100,60
11. Prometna sr. in storitve 36.433,28 12.764,05 5.708,06 45.088,41 16.788,22 6.315,39 106,00 101,50 !
12. Razni predmeti in storitve 3.958,64 2,359,59 0,00 4.939,83 2.633,41 0,00 103,00 100,60
13. Drugi izdatki 40.718,75 10.176,59 9.040,88 43.639,14 10.501,08 9.040,88 103,00 100,60 1

SKUPAJ (v SIT) 290.326,21 157.646,98 104.748,59 341.545,23 186.076,47 121.157,80

Stopnja rasti košaric IX.97/IV.97 3,01 2,79 2,85 3,02 2,80 2,82
Stopnja rasti košaric IX.97/VIII.97 O^T 0,55 0,48 0,63 0,54 0,45
Stoonia rasti košaric IX.97/IX.96 15,25 11,77 10,68 14,88 11,84 10,33 KOMENTAR:

1. Hrana 18,16 25,43 38,27 19,06 26,29 40,37
2. Pijača 3,15 2,14 3,23 2,69 1,83 2,81
3. Kajenje 1,97 1,96 2,96 1,68 1,66 2,56
4. Oblačila 9,05 10,26 0,78 9,41 10,66 0,74
5. Obutev 2,10 2,97 0,00 2,11 2,80 0,00
6. Stanovanje 8,17 10,83 13,37 8,46 11,02 13,86
7. Ogrevanje, razsvetljava 7,51 9,68 12,44 A891 9,79 12,83
8. Gospodinjska oprema 4,10 4,00 0,00 GfP 3,93 0,00
9. Higiena, zdravstvena nega 5,14 7,90 8,49 4,91 7,44 8,48
10. Izobr., kultura, razvedrilo 12,71 8,79 6,39 12,23 8,50 5,67
11 .Prometna sr. in storitve 12,55 8,10 5,45 13,20 9,02 5,21
12. Razni predmeti in storitve 1,36 1,50 0,00 1,45 1,42 0,00
13. Drugi izdatki 14,03 6,46 8,63 12,78 5,64 7,46

SKUPAJ: 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0

Cene na drobno so bile 
septembra v primerjavi 
avgustom v povprečju ,

°’9%- Jc
Cene življenjskih potr® ijA
so se v istem mesecu p°
za 0,6%. Košarice ^5%
življenjskih potrebščin P ^ ^ 
bile v tem mesecu drazj ^
0,45 do 0,64 %. ^
Najbolj so se povišale u 
alkoholnih pijač in to 'GjvCf)r 
2,7 %) ter gostinske sto
(za 2,3 %).

Vir: Statistični urad Republike Slovenije Izračun: Strokovna služba Sveta ZSSS Strok«'"111 ’



dNTERES SINDIKATA JE DRUGAČEN« l KAJ DELAJO
A1 *

it ^^Primeru Mercator«, kjer se dve vplivni strani več 
' uC’tn° bojujeta za prevlado, sindikat res nima nobene 
šaf )es^e^ Ker je v sindikalni javnosti čedalje pogosteje 
at" r”* ta^° vPrašanje> smo šli po odgovor naravnost h 

Ji tialof, predsednici konference sindikata v Poslovnem 
‘temu Mercator.

■ “Takšno vprašanje seje dva- 
■> pojavj]0 tudi v ljubljanskem 

vniku. Julija, ko je nadzorni 
, Prvič ,žagal’ upravo, je 
|Va komentatorka menila, 
rnamo v Mercatorju Jako 

■Cen s'ndikat, da niti ne odre- 
'!“na dogodke’. Približno 

0 mnenje pa je bilo pred 
|r J. nevijazbrati tudi v in- 
1 JUJU z Živkom Preglom.
« d^a sem 8a kot očitek,

^k? a na t0 temo morala 
Si reči tudi svet delavcev 

■ 'kat. Svet delavcev morda 
■njp1„kat Pa gotovo ne, saj
■ne 
■it,
Ptj:I?

njea v in su^vune’bd} I J sov interes ščititi zapo-
lli®.’ ne Pa krojiti poslovno
“.j o,« nam je odgovorila

Ja Galof, v nadaljevanju
p vora pa §e nekajkrat opo-

a na to »pravilo«.
dnin^J53 se Je zgodba, ki je 
spri “''ivela svoj vrh, po njenih 
tlla Začela pred dvema le- 
le,,~ z reorganizacijo Poslo- 
no iPHStema Mercator. »Ker 

g|p0 l aJ menili, da morajo
E 1 Q<k Vedeli’za kaJ gr6’srno
Pta Prav iz tega razloga 
'rt rav Vl'' konferenco sindikata 
ift n-ni celotnega Mercatorja. 
( lužn6 Sejc smo vabili tudi 

Co- e 0sebnosti iz uprave in 
g|s|n “ Prve roke dobili najbolj 
2v , mtorrnacije,« nam je pri- 

0vala Galofova. Pa ven- 
Jm]reorganizacijaburiladuho- 
a Ill0grede omenimo. »Ka- 

l.a ne,« je odvrnila. »Čim 
Javijo kakšni novi načrti,

. Javi tudi strabzapo^enih,
r,.^Zc.ndar smo se ves čas 
brma ■ kibko le z dobrimi
'toknmJanii 'n njihovim hitrim 
Pav °*,držimo socialni min« 
|ike0randar: ali Je giede na 

, (t ganižacijske spremem-
iMern-i LCde na konflikt med 
'4eh n 0ncePtoma sindikat od 

)\;)|; i 'agonislov zahteval 
Im.^^eljuc informacije? 
•A'1', u , "namo predvsem 31. 
^'avj ri?*<t'vne pogodbe, ki

zdaj še po 
g ^starem«

ročap1 '-Srno na kratko po- 
^Iki p)e|že v prejšnji števi-

iStvenij«; ‘M|iuiKaiov oio- 
Aostinu Slndikat delavcev 
monferi Va 'n turizma pri 

imenera.C'j' sind>katov90 
rkŽ(Jruv u delojemalcev ter 
3feostinc,nje Za turizem in 
iF'ja >aS V°PriGZS insek

ti111 Drf 7SiinstV0 in turi' 
^dajaic ' groženju delo-
^djetjj in ^otzastopnikapo- 

dpisaij i e’odajalcev po- 
Jogodu aeks h kolektivni 
stvaint1 ejavnosti gostin- 
S tem ak,nzrna Slovenije. 
v n ost nso nJeno velja- 
;'jega aljšali do letoš- 

ič ^ J()' novomhrp

strateških razvojnih usmeritvah 
dolžan obvestiti sindikat. »Tej 
temi smo posvetili drugo sejo 
konference in še sestanek sin
dikata obvladujoče družbe. 
Vendar smo razpravljali samo 
o konceptu, ki gaje pripravila 
,stara’ uprava,« je odgovorila 
predsednica konference. »Ne 
morem reči, da sta obstajala dva 
koncepta. Na razpolago smo 
imeli samo t. i.,zeleno knjigo’, 
ki predstavlja reorganizacijo 
trgovskega dela Mercatorja do 
leta 2000. Marsikaj od tega je 
sedaj že uresničenega. Kar se 
tiče tistega 31. člena, pa me
nim, da smo imeli tedaj na voljo 
dovolj podatkov. Delovna mesta 
so bila zagotovljena vsem, pa 
tudi do takšnega odpuščanja, 
ki bi zahtevala rigoroznejše 
ukrepe sindikata, ni prihajalo. 
Morda nas to še čaka...«

Dalje povrtamo, ali je ime
la Katja Galof kot predstavni
ca sindikata v svetu delavcev 
stališče svoje organizacije do 
dogodkov v nadzornem svetu. 
»V nadzorni svet se ne bi pre
več spuščala, ker so se dogo
dki zelo hitro odvijali, za na
meček pa so bile tedaj še počit
nice,« nam je odgovorila. »Lah
ko rečem, da sem kljub dopu
stom imela stike s predsedniki 
sindikatov, kakšnih posebnih 
stališč do teh dogodkov pa ne.« 
In ker je sindikat v tem preho
dnem obdobju odgovoren za 
delovanje svetov delavcev, nas 
je na koncu še zanimalo, ali je 
kot poklicna sindikalistka za
stavila svojo besedo ali avto
riteto, da bi se svet delavcev 
sestal pred vsako sejo nadzor
nega sveta in oblikoval svoja 
stališča do gradiv ali predlogov. 
»Pri predsednici sveta delavcev 
osebno res nisem zahtevala 
kakšnih posvetov na to temo. 
Med počitnicami je pač vedno 
kdo manjkal, tako da nisem 
sklicevala sestankov,« nam je 
odgovorila Galofova. »Smo pa

■illlii!

imeli zato več sestankov v zvezi 
z drugimi akti, ki smo jih spre
jemali v tem času.«

Bi se lahko dogodki v Po
slovnem sistemu Mercator odvi
jali drugače, če bi bila v nad
zornem svetu iz vrst delavcev 
zastopana zunanja eksperta?V 
igri sta bila namreč Brane Mišič 
in dr. Franci Križanič. »Na že 
omenjeni drugi seji konferen
ce smo oblikovali sindikalno 
listo za predstavnike delavcev 
v nadzornem svetu, na kateri 
sta se znašli tudi ti dve imeni. 
Zavedali smo se namreč, daje 
izobrazbena struktura naših kan
didatov v primerjavi s kapitalsko 
stranjo prešibka,« je povedala 
Galofova. »Zaradi pomanjklji
vosti zakona o soupravljanju 
smo izvolili koncemski svet de
lavcev, ki naj bi imenovane oz. 
voljene predstavnike potrdil v 
nadzorni svet. Medtem pa je od 
sveta delavcev obvladujoče

družbe, sveta delavcev severo
vzhodne Slovenije in svetov 
delavcev netrgovskih podjetij 
prišla pobuda, da bi bili tudi 
njihovi predstavniki zastopa
ni v nadzornem svetu.Tako sta 
se v koncernskem svetu dela
vcev pojavili dve listi: poleg sin
dikalne še tista, na kateri so bili 
predstavniki svetov delavcev 
posameznih družb. Svet se je 
znašel pred težavno nalogo: med 
19 kandidati izbrati osmerico. 
Zunanja člana sta odpadla, ker 
seje na tej seji oblikovalo stališče, 
naj bi bili predstavniki delavcev 
v nadzornem svetu samo zapo
sleni v Mercatorju...«

Ko se bo situacija nekoliko 
umirila, namerava Katja Galof 
sklicati skupni sestanek sindika
ta, sveta delavcev in predsta
vnikov delavcev v nadzornem 
svetu, na katerem bodo skušali 
pojasniti vse dogodke.

N. J.

KAJ JE ZADAJ? - Mogočno pročelje Mercatorjeve poslovne zgra
dbe navzven še vedno dokazuje moč in trdnost...

Sindikat delavcev trgovine
Pismo sindikalnim zaupnikom

Spoštovana kolegica, kolega sindikalni zaupnik!
V Sindikatu delavcev trgovine Slovenije vodimo vrsto aktiv

nosti, za katere je po naši oceni nujno, da se z njim seznanijo naši 
člani v dejavnosti trgovine. Ta informacija je namenjena tebi in 
tvojim sodelavcem, zato te prosim, da jo na vaš običajni način 
posreduješ med sodelavce, člane sindikata delavcev trgovine v 
vašem podjetju.

1. Predstavniki Sindikata delavcev trgovine Slovenije smo bili 
v prvi polovici letošnjega leta zelo dejavni v pogajalski skupini 
za sklenitev nove Splošne kolektivne pogodbe za gospodarske deja
vnosti. Kot veste, je ta ohranila večino pravic, z našim sodelo
vanjem pri pogajanjih pa smo dosegli, da se skladno z njenim 7. 
členom v kolektivnih pogodbah dejavnosti tipična delovna me
sta razvrstijo in vrednotijo v plačilne razrede, ki so višje ovred
noteni kot izhodiščne plače posameznih tarifnih razredov. Za delavce 
v dejavnosti trgovine Slovenije je glede na dejstvo, da v mnogih 
trgovskih podjetjih ukinjajo plačilne razrede in s tem znižujejo 
osnovno plačo delavcev, to izjemno pomembno. Na teh in tudi 
drugih izhodiščih smo se v septembru že trikrat pogajali z delo
dajalci za sklenitev nove kolektivne pogodbe dejavnosti trgovine 
Slovenije. Pogajalska skupina delojemalcev vztraja pri stališču, 
naj se s posebno prilogo h kolektivni pogodbi dejavnosti trgovi
ne razvrstijo in z vsemi elementi vrednotijo tipična delovna me
sta. Priloga bi se štela za sestavni del kolektivne pogodbe dejav
nosti trgovine, njena določila in kriteriji pa za minimalne stan
darde, ki jih delodajalci morajo uporabljati pri razvrščanju in 
vrednotenju tipičnih delovnih mest. Pogajalska skupina sindika
tov si bo z vsemi sredstvi prizadevala ohraniti tudi druge pravice 
iz sedaj veljavne kolektivne pogodbe dejavnosti trgovine in da 
bo kolektivna pogodba s posameznimi komentarji lahko nepo
sredno uporabljiva v podjetjih.

2. V teh dneh smo delojemalci in delodajalci v dejavnosti tr
govine Slovenije podpisali že tretji aneks o podaljšanju veljav
nosti kolektivne pogodbe dejavnosti trgovine Slovenije v tem letu. 
Po registraciji na ministrstvu za delo, družino in socialne zadeve 
ter objavi v Uradnem listu Republike Slovenije je zagotovljena 
veljavnost obstoječe kolektivne pogodbe dejavnosti trgovine do 
konca tega leta.

Če bi v podjetjih uporabljali določbe v juniju podpisane splošne 
kolektivne pogodbe za gospodarske dejavnosti, ki bi bile slabše, 
bi to bila groba kršitev kolektivne pogodbe dejavnosti trgovine Slovenije.

3. V Sindikatu delavcev trgovine Slovenije opažamo, da se v 
nekaterih družbah dejavnosti trgovine spreminjajo akti o siste
mizaciji delovnih mest, z namenom odpraviti plačilne razrede znotraj 
tarifnih razredov. S tem dejanjem želijo delodajalci delavcem znižati 
fiksno oz. garantirano plačo. Ugotavljamo tudi, da nekateri sa
movoljno spreminjajo normative, po katerih delavci prejemajo 
stimulativni del plač.

Posledica takega ravnanja delodajalcev je nazadovanje plač v 
dejavnosti trgovine Slovenije, kar smo dokazali tudi z “Analizo gibanja 
plač v dejavnosti trgovine ", ki smo jo v poletnih mesecih pripravi
li v Sindikatu delavcev trgovine in vam jo prilagamo.

Analiza bo dobro izhodišče pogajalski skupini delojemalcev, 
ki jo v naslednjih treh mesecih čaka naporno in odgovorno delo.

O poteku pogajanj te bomo sproti obveščali.
Lep pozdrav!

POD DROBNOGLED PLAČNO POLITIKO

.K

V začetku letošnjega leta je 
bila v Poslovnem sistemu Mer
cator d.d. Ljubljana podpisa
na podjetniška kolektivna po
godba, s katero se je oprede
lila tudi politika plač v tem 
največjem trgovskem podjetju 
v državi.

Sindikat jo je podpisal kljub 
temu, daje imel izrazito odklo
nilen odnos do razvrščanja de
lavcev in vrednotenja delovnih 
mest. Njihove osnovne plače po 
tej pogodbi so ovrednotene le 
v višini izhodiščnih plač posa
meznega tarifnega razreda. Vo
dstvo je tako ravnanje ute
meljevalo s »podjetniško nara
vnano plačno politiko«, s katero 
naj bi delavci k osnovni plači 
prejeli v povprečju še najmanj 
30 odstotkov iz naslova indivi
dualne in skupinske uspešnosti.

Sele po zagotovilu uprave, 
da se bo ta del plače kot kon
stanta izplačeval delavcem, je 
sindikat podpisal podjetniško 
kolektivno pogodbo.

Že po nekaj mesecih njene
ga izvajanja, je na sindikat de
lavcev trgovine na vseh rav
neh njegovega organiziranja, 
prihajalo več pritožb delavcev, 
da se plače v posameznih de
lih tega sistema znižujejo. Že

pri površnem vpogledu v nekaj 
plačilnih listje bilo ugotovljeno, 
da del plače iz naslova us
pešnosti plahni ter da se neka
terim delavcem izplačujejo le 
osnovne plače z dodatki na 
turnusno delo in delovno dobo.

Da bi v Sindikatu delavcev 
trgovine Slovenije pridobili

natančni vpogled v gibanje 
plač, predvsem pa v njihova 
izplačila po posameznih tari
fnih razredih, smo pripravili 
metodologijo za izdelavo pri
merjalne analize plač za ob
dobje uveljavljanja pravilnika 
o plačah oz. podjetniške ko
lektivne pogodbe.

Tako smo prejšnji teden sekre
tarjem območnih odborov sindikata 
delavcev trgovine naročili, naj sk
ladno z 31. členom kolektivne po
godbe dejavnosti trgovine Slove
nije skupaj s predsedniki sindikalnih 
podružnic profitnih centrov od 
vodstev in njihovih strokovnih služb 
na temelju omenjene metodologije

PRIMERJALNA ANALIZA GIBANJA PLAČ 
V DRUŽBI MERCATOR D.D. LJUBLJANA

Tarifni PUčihn ReUtiv
Osnovna plača delavca po pogodbi o 
zaposlitvi z d od. iz 40. čleaa KPDT’

Dodatek k osnovni plači iz naslova 
uspeinosti iz 39. člena K POT*

Delež izplačane mase plač za 
delavce po individualni pogodbi

Delež konjuktu nega dodatka Skupna masa za plače

avgust 1996 avgust 1997 indea Avgust 1996 Avgust 1997 Avgust 1996 Avgust 1997 Avg. 1996 Avg. 1997 Avgust 1997 indeg
f.

II.

III.

IV.

v.

VI.

VII.

VIII.

IX

S K UP A .1

KPDT* = Kolektivna pogodba dejavnosti trgovine Slovenije
Obrazec izpolnil:

zahtevajo primerjalne podatke 
o gibanju plač.

Analiza bo pogajalski skupini 
za spremembo in dopolnitev ko
lektivne pogodbe Mercatoija d.d. 
in tudi kolektivnih pogodb neka
terih njegovih odvisnih družb 
služila kot dobra osnova za spre
membo normativnega, predvsem 
pa tarifnega dela podjetniške ko
lektivne pogodbe.

Na delovnem sestanku pre- 
dsednikov sindikalnih po
družnic Name d.d. Ljubljana 
z generalnim direktorjemTev- 
žemTavčarjem, ta je pred kra
tkim prevzel krmilo tega ve
likega slovenskega trgovske
ga podjetja, so sindikalisti iz 
posameznih blagovnic v raz
ličnih krajih v Sloveniji opo
zorili na nazadovanje plač v za
dnjem letu.

Tudi tu smo se dogovorili, 
da bo vodstvo v enem mese
cu na osnovi metodologije, ki 
jo je pripravila strokovna služba

Sindikata delavcev trgovi
ne Slovenije, pripravila zahte
vane podatke, iz katerih bo 
razvidno dejansko gibanje plač 
in njihova usklajenost z do
ločbami kolektivne pogodbe 
dejavnosti trgovine Slovenije.

Sandi Bartol, sekretar

1
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Tildi v ZSSS so obeležili teden vseživljenjskega učenja

SINDIKALNI ZAUPNIKI V PODRAVJU SE
v v

USPOSABLJAJO V STUDIJSKIH KROŽKIH
Ob tednu vseživljenjskega učenja so v območni organiza

ciji Zveze Svobodnih sindikatov v Podravju pripravila tisko
vno konferenco, na kateri so predstavili delovanje študijskih 
krožkov pri tej območni organizaciji. Na tiskovno konferen
co so povabili tudi udeležence študijskih krožkov in sindikal
ne zaupnike iz večjih podjetij.

Študijski krožki - uspešna 
oblika vseživljenjskega 
učenja

Uvodoma je o študijskih krož
kih in nasploh o vseživljenjskem 
učenju in usposabljanju sprego
vorila mentorica študijskih krož
kov pri območni organizaciji 
ZSSS v Podravju Marija Erako- 
vič. Poudarila je, da so se študijski 
krožki uveljavili najprej na Šve
dskem, kjer so ena najbolj us
pešnih oblik vseživljenjskega izo
braževanja. Delovanje študijskih 
krožkov je na Švedskem prera
slo že v pravo civilnodružbeno 
gibanje, ki kije eden od stebrov 
tamkajšnje demokracije. Študijski 
krožki so se kasneje razširili še 
v Združene države Amerike, Ve
liko Britanijo in mnoge druge 
razvite države, v zadnjih letih pa 
jih na pobudo Andragoškega za
voda Šlovenije ob podpori mi
nistrstva za šolstvo in šport uvaja
mo tudi pri nas.

Študijski krožki so namenjeni 
vsem ljudem ne glede na starost 
in področje, na katerem delujejo. 
Važno je, da se želijo učiti in si 
pridobiti novo znanje. Udeleženci 
študijskega krožka, se morajo za 
sodelovanje v krožku odločiti 
prostovoljno, samostojno si izbe
rejo teme, ki jih bodo obravna
vali, prav tako pa se sami dogo
vorijo za način in metode delo
vanja krožka. Ravno takšna svo

boda pri izbiri teme in načinu dela 
omogoča udeležencem študijskega 
krožka, da maksimalno razvijejo 
svojo samoiniciativnost, inovati
vnost in ustvarjalnost. Edini po
goj za študijski krožek je, da traja 
najmanj 30 ur izven delovnega 
časa in da se konča z določenim 
rezultatom, ki mora biti plod skup
nega dela vseh udeležencev.

V območni organizaciji ZSSS 
so organizirali v zadnjih treh le
tih že več študijskih krožkov. Po
budo za to je dala Metka Roksan- 
dič. Najbolj odmevni so bili štu
dijski krožki o soupravljanju v 
podjetjih, o reševanju konfliktov, 
o delu in nalogah sindikalnih zaup
nikov in še nekateri. Na koncu 
vsakega študijskega krožka so 
pripravili brošuro, v kateri so strnili 
svoje znanje in izkušnje. Brošure 
sedaj uporabljajo za usposabljanje 
sindikalnih zaupnikov v podjetjih. 
Na osnovi izkušenj v Podravju so 
začeli lansko leto organizirati štu
dijske krožke še v nekaterih ob
močnih organizacijah ZSSS.

Izmenjava znanja in 
izkušenj

Kakor je povedala Marija Era- 
kovič, se v območni organizaciji 
ZSSS v Podravju ukvarjajo z 
razvijanjem študijskih krožkov že 
tri leta. Prvo leto so usposobili vodjo 
in mentorje študijskih krožkov, 
zadnji dve leti pa organizirajo tudi

študijske krožke. Letos so pripravili 
študijski krožek o reševanju kon
fliktov, zlasti v podjetjih. Delo so 
končali z izdajo brošure, ki sojo 
s skupnimi močmi napisali vsi ude
leženci študijskega krožka. Ome
njena brošura sedaj sindikalnim 
zaupnikom v podjetjih pomaga pri 
usposabljanju članstva.

Marija Erakovič je dejala, da 
bi bilo za vsakega sindikalnega 
zaupnika zelo koristno, če bi se 
s pomočjo študijskih krožkov 
ključil v proces vseživljenjskega 
učenja. Dandanes je delo sindikal
nih zaupnikov v podjetjih izjemno 
zahtevno in težko: sindikalni zaup
nik mora biti dober delavec na 
svojem delovnem mestu, usposo
bljen mora biti za delo z ljudmi 
in za vodenje sindikalne organi
zacije, prav tako pa se mora znati 
spretno in uspešno pogajati z de
lodajalci. Po mnenju Erakovičeve 
bi lahko sindikalni zaupniki pri
dobili veliko novega znanja, če 
bi si svoje izkušnje in spoznanja 
izmenjavali v študijskih krožkih. 
V območni organizaciji ZSSS v 
Podravju si nasploh prizadevajo, 
da bi študijski krožki postali ena 
od osnovnih oblik nenehnega 
samoizobraževanja in dodatnega 
usposabljanja sindikalnih zaup
nikov. Zato nameravajo že v kra
tkem organizirati novi študijski 
krožek. Bodoči udeleženci so se 
že odločili, da bodo v okviru 
krožka analizirali delovanje sin
dikata v konkretnem podjetju in 
na območju. Na koncu krožka 
bodo pripravili nekakšen video 
fi Im oziroma videospot o tem, kako 
sindikat v vsakodnevnem življenju 
rešuje probleme in konflikte. Video 
film bo koristen pripomoček za

usposabljanje sindikalnih zaup
nikov in članstva ZSSS.

Ob tednu vseživljenjskega uče- 
njaje udeležencem študijskih 
krožkov čestitala tudi sekretarka 
območne organizacije ZSSS v 
Podravju Vekoslava Krašovec. 
Obljubila je, da bo območna or
ganizacija tudi v bodoče organi
zirala študijske krožke. Letos pa 
bodo pripravili tudi usposabljanje 
sindikalnih zaupnikov za vstop v 
Evropo. V ta namen so se že prija
vili na ustrezen razpis, ki gaje za 
nevladne organizacije pripravilo 
pristojno ministrstvo.

V študijskem krožku nihče ne 
more ostati neaktiven, saj se člani 
študijskega krožka tako zbližajo, 
da postanejo na koncu vsi prija
telji. Študijski krožek je bil zame 
krasno doživetje, zato se bom v 
študijske krožke po vsej verjet
nosti še vključeval,” je dejal Cvilak.

Darinka Avguštiner iz Sploš
ne bolnišnice v Mariboru je opo
zorila, da morajo udeleženci štu
dijskih krožkov sami iskati zna
nje: v literaturi, pri strokovnjakih 
in podobno. Zato je učenje v okvi
ru študijskega krožka bolj akti
vno. Po njenem mnenju bi si

Udeležence študijskega krožka o reševanju konfliktov je obiskala tudi 
Vanda Rešeta, ki v ZSSS skrbi za izobraževanje in usposabljanje

Lepo doživetje
Udeleženci študijskih krožkov 

so na tiskovni konferenci sprego
vorili o svojih izkušnjah. Milan 
Cvilak iz podjetja Henkel je dejal, 
da seje v študijski krožek vključil 
z mešanimi občutki, saj gaje bilo 
strah, da bo 30- do 40-urno uspo
sabljanje dolgočasno. Delo v štu
dijskem krožku pa gaje hitro 
navdušilo, saj so si udeleženci 
samo izbrali temo in način dela. 
Veliko so listali po literaturi in se 
pogovarjali ter izmenjavali znanje 
in izkušnje. “Med seminarjem in 
študijskim krožkom je velika 
razlika. Na prvem si več ali manj 
neaktiven poslušalec, v študijskem 
krožku pa si enak med enakimi.

morali vsi sindikalni zaupniki 
sami prizadevati, da bi se čim 
bolje usposobili. “Tudi mened
žerji hodijo nenehno na seminarje 
in na druge oblike usposabljanja. 
Če želimo iti v korak z njimi, se 
moramo usposabljati tudi sin
dikalni zaupniki,” je dejala Da
rinka Avguštiner.

Jože Pauman iz gradbenega 
podjetja IGM Hoče pa seje v štu
dijski krožek vključil, ker je želel 
izvedeti, kako se rešujejo konflikti 
v podjetjih. “Ko sem postal sin
dikalni zaupnik nisem imel no
benih izkušenj z reševanjem kon
fliktov, saj v našem podjetju v 
preteklosti nismo imeli večjih pro
blemov. Sindikalni zaupnik pa

mora znati reševati probleme, k' 
nastajajo med delodajalci in de
lavci, sicer se lahko ob prvem kon
fliktu znajde v resni zagati. Ve
sel sem, da sem se vključil v del° 
študijskega krožka. Od kolego'' 
ki so že reševali konkretne pf°' 
bleme in konflikte v svojih p°' 
djetjih, sem se veliko nauči ; 
Upam, da so se tudi oni kaj naučil 
od mene, saj sem prebral velikjj 
literature o reševanju konfliktov, 
je dejal Pauman.

Brez znanja ni napredka
“Samo če se bomo v sindika

tih nenehno izobraževali in uspo
sabljali, bomo lahko močni ii1 
pokončni,” je dejal Franci Bra
tuša izToplotne oskrbe. “Sindikal
ni zaupnik ne more poznati vsel1 
zakonov, predpisov in drugih do
kumentov. Važno pa je, da vem0, 
kje lahko znanje najdemo.” P° 
Bratuševih besedah so študijsk1 
krožki dobra oblika za usposa
bljanje sindikalnih zaupnikov, zat° 
bi si morali prizadevati, da se si" 
nidkalni funkcionarji vključijov 
študijski krožek še pred izvolitvijo; 
Tako bodo ob prevzemu dolžno*11 
bolje pripravljeni. Bratušaje prav 
tako predlagal, da bi o tem, ka
teri člani so se udeležili posame2' 
nega študijskega krožka, obveščal' 
tudi sindikalne organizacije v p°' 
djetjih.Tako bi sindikalisti v p°! 
djetju bolje vedeli, kdo je za kaj 
usposobljen.

F rane Toš iz Štajerske pivova1' 
ne je opozoril, da delavci od si"; 
dikalnih zaupnikov marsikdaj 
terjajo tudi strokovna pojasnil" 
“Zato se morajo sindikalni zaup; 
niki dodatno izobraževati, S"J 
morajo biti na tekočem s spremen1' 
bami v sistemu in zakonodaji,’ Je 
dejalToš. “Brez znanja ni napr"' 
dka. Zato bi se v Zvezi Svobod
nih sindikatov morali vsi nenehn" 
usposabljati - od sindikalnih zaup 
nikov v podjetjih do sindikalni 
funkcionarjev v panožnih sindik 
tih in v zvezi.” ^

Zveza svobodnih sindikatov organizira izobraževalni seminar

“DELAVSKI PREDSTAVNIKI V NADZORNIH SVETIH 
GOSPODARSKIH DRUŽB - TEMELJNI PROGRAM”

čas: Seminar bo izveden v dveh delih, in sicer: - prvi del: 5 in 6 11 1997
- drugi del: 8. m 9.12.1997

Kraj: Sindikalni izobraževalni center Radovljica, Gradnikova 1.

VSEBINA
I. DEL

Sreda, 5 november 1997
od 9.30 do 9.45 ure
UVOD V SEMINAR: Vanda Rešeta, vodja izo
braževanja pri Svetu ZSSS 
od 9.45 do 13.00 ure

Tema I: TEMELJNI POJMI IZ DELNIŠKE 
ŠOLE

- korporacijsko pravo - s poudarkom na delniški 
družbi
- osnovni pojmi DD: delničar, dividenda, organi, 
idr.
- partnerska DD - organizacijska oblika
- organiziranje delničarjev danes v Sloveniji
- aktivno lastništvo
Predavatelj: prof. dr. Krešo Puharič, predava
telj na EF, Ljubljana, ekspert za mednarodno go
spodarsko pravo 
od 13.00 do 14.30 ure - ODMOR 
od 14.30 do 17.30 ure 

Tema II: TRG VREDNOSTNIH PAPIRJEV
- pojem vrednostnih papirjev
- borze vrednostnih papirjev
- dividendna politika in odgovornost uprave 
Predavatelj: Matjaž Logar, dipl.iur., svetovalec 
za pravno- gospodarske zadeve, specialist za 
terminsko poslovanje in trgovanje s privatizacijskimi 
delnicami.

Četrtek, 6. november 1997
od 9.00 do 12.15 ure
Tema lil: NADZORNI SVETIV RAZMERJU DO 
UPRAVE, SKUPŠČINE IN SVETA DELAVCEV
- vloga, sestava in vsebina dela NS v prehod

nem obdobju in dokončno imenovanje v NS
- praksa doma in primerjava s tujino
- pravno-formalna ureditev NS
- NS v razmerju do drugih ključnih organov v delniški 
družbi
- nagrajevanje in odgovornost članov NS 
Predavatelj: Franc Sladič, dipl. politolog, direktor 
Agencije za kadre, Soči us d. d., Ljubljana, nosi
lec pomembnih mednarodnih projektov s področja 
lobiranja, ipd.
od 12.15 -13.45 ure - ODMOR 
od 13.45-16.45 ure

Tema IV: LETNO POROČILO
- vsebina, pomen ter zakonska utemeljitev let
nega poročila
- elementi letnega poročila
- oblikovanje letnega poročila 
Predavateljica: mag. Cvetka Peršak, finančna 
izvedenka, cenilka podjetij

II. DEL
Ponedeljek, 8. december 1997
od 9.00 do 12.15 ure

Tema I: PODJETNIŠKA IN MANAGERSKA 
FILOZOFIJA

- pojem podjetništva in managerstva
- poslovna vizija
- način podjetniškega razmišljanja, vrednote in 
lastnosti
- podjetnik in odgovornost
- prehod v managersko funkcijo 
Predavatelj: doc. dr. Boris Šuštar, predavatelj 
na Ekonomski fakulteti, specialist za strateško 
načrtovanje in mednarodni marketing
Od 12.15 do 13.45-ODMOR 
Od 13.45 do 16.45 ure

Tema II: POSLOVNI NAČRT
- poslovni načrt kot orodje podjetniškega načr
tovanja
- osnove podjetniškega izhodišča pri oblikovanju 
poslovnega načrta
- strukturni elementi poslovnega načrta
- praktična uporabnost
Predavatelj: doc. dr. Boris Šuštar, predavatelj 
na EF, Ljubljana, specialist za področje poslov
nega načrtovanja

Torek, 9. december 1997
od 9.00 do 12.15 ure
Tema lll:TRG DELOVNE SILE, KADROVSKA 

STRATEGIJA IN RAZVOJ KADROV
- pojem trga delovne sile
- vzvodi dela na trgu delovne sile pri nas in v 
razvitem svetu
- krmiljenje s človeškimi viri v gospodarskih družbah
- pogled v bližnjo prihodnost
Predavatelj: doc. dr. Miroslav Stanojevič, pre
davatelj na Fakulteti za družbene vede, Ljublja
na in sodelavec Inštituta za družbene vede pri FDV. 
Od 12.15 do 13.45 ure - ODMOR 
Od 13.45 do 16.00 ure
Tema IV: USPEŠNO VODENJE PROJEKTOV
- projektno vodenje kot način realizacije poslo
vne strategije in definicija projekta; določitev 
aktivnosti in interaktivnosti
- organizacija in matrika odgovornosti

- oblikovanje projektnih teamov
- metodologija mrežnega planiranja ,
Predavatelj: doc.dr. Jure Kovač, zaposlen F 
FOV Kranj, zunanji sodelavec EPF Maribor

METODE DEM: predavanja, intenzivno sode1" 
vanje udeležencev, igranje vlog. ,e

Prijave za seminar na izpolnjeni prijavnici post 
na naslov: Zveza svobodnih sindikatov Slove"!1 
Dalmatinova 4, Ljubljana, najkasneje do 27. o* 
bra1997.

Seminar bomo izvedli, če bo najmanj 20 priR. 
če bo prijav več, bomo preostale prijavljene uV6 
II na naslednji seminar.

Kotizacija za seminar, ki vključuje tudi strok0. 
no gradivo, znaša 48.500 SIT za posamezn6^ 
udeleženca. Prijavnici za seminarje treba prilo" 
tudi potrdilo o plačani kotizaciji. . ■„

Kotizacijo nakažite na ZR Zveze svobodnih s . 
dikatov Slovenije, št. 50101 -678-47511. Na virrnaL 
pod namenom nakazila dodatno pripišite“Senmn 
III, sklic na številko 08”. v

Za udeležence, ki želijo biti nastanjeni v s • 
Radovljica, je treba to navesti v ustrezni rubrik' 
prijavnici. hC

Stroški bivanja in prehrane se poravnajo v 3 
(polni penzion v dvoposteljni sobi je 6.000 SIJhtt 

Dodatna pojasnila v zvezi s tem seminarjem doLi 
pri Vandi Rešeta na telefonski številki 061/316'*j! 
in pri Jožici Anžel na številki 061/13 10 033 inf 2 
ali 061/316 489.

Vanda
vodja izobraževanja pri Svetu

PRIJAVNICA za izobraževalni seminar "DELAVSKI PREDSTAVNIKI V NADZORNIH SVET^ 
GOSPODARSKIH DRUŽB -TEMELJNI PROGRAM”, ki bo 5. in 6.11.1997 ter 8. in 9.12.199'

| Ime in priimek:.................................................................................... Datum rojstva:...............................
I Izobrazba:.....................................................................................................................................................
I Naslov doma:.............................................................................................

Zaposlitev: - naziv in naslov družbe:....................................................
- delovno mesto:.................................................................

| Član sindikata dejavnosti Slovenije:........................................................
| Delavski predstavnik v nadzornem svetu DA NE
i (naziv in sedež družbe):...........................................................................

Sindikalni zaupnik: DA NE
i Druge funkcije v sindikatu (navedite):.....................................................
| Telefonska številka: - doma:.................................  - v službi:..............
| OPOMBA: Med seminarjem bo udeleženec nastanjen v SIC Radovljica: 

I V..................................................... dne...................................................

DA /
Žig in podpis odgovorne o
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V Johnson Control-NTU uvedli Volkswagnovo metodo 
°hranjanja delovnih mest

Z NIŽJO PLAČO IN MANJ 
OBLA DO DELOVNIH MEST

Prvega oktobra so v slo- 
Venjgraški tovarni Johnson 
^ontrols-NTU uvedli za petino 
sFrajšan delovni čas za nasle- 
^jega pol leta za vse zaposlene. 
Uelali bodo po 36 ur tedensko, 
P'ača se bo znižala povprečno 

8 odstotkov, zato pa bo 80 
klavcev, ki bi bili sicer uvrščeni 
rned presežke, ohranilo delo- 
Vria mesta. In čez pol leta? V 
Pripravi so nekateri novi po- 
s‘l’ ki naj bi zaživeli v nekaj 
^esecih, takrat pa bodo v 
slovenjgraški tovarni potrcbo- 
^a'i ne le teh 80, ampak še več 
nelavcev. Tako nam je po uve- 
ani novega delovnega časa v 
krajšem telefonskem pogovoru 
P°vedal predsednik sindikata 
's-NG v tovarni Vinko Per- 
manšek.

Sindikati v tovarni niso le 
Soglašali z odločitvijo vodstva, 
jjntpak sojo tudi sooblikova
nje dodal Permanšek. Zamisel 
seveda ni prišla čez noč, saj se 
Je za zmanjševanje obsega po- 
s °v vedelo že nekaj časa. 

Direktor podjetja Dušan Gra- 
nar nam je povedal, da je do 

ezav prišlo^ pcr so v Oplu začeli 
^delovati nov model corse, za 

atero v NTU-ju izdelujejo vz
glavnike. Pri tem nastane za kak 
'Pešec popoln zastoj, potem pa 
T Pro'zv°dnja in potrebe po 
delih, kijih izdelujejo koope

ranti, postopoma povečujejo. Do 
polnega zagona pride nekako 
v treh do štirih mesecih. Gra
bnar pričakuje, da se bodo 
količine vzglavnikov za corso 
čez pol leta celo povečale. Ker 
so tako rekoč že dogovorjeni 
novi posli še z drugimi pro
izvajalci vozil (pogodbe formal
no še niso sklenjene, zato ni

izdal, za katere avtomobilske 
tovarne gre; mi pa vemo, da gre 
za Revoz in dodatno delo za 
Mercedes), bodo čez nekaj 
mesecev v podjetju potrebovali 
nove delavce. Zato so se v ko
lektivu solidarno odločili malo 
znižati plače in obseg dela, da 
bi obdržali vse delavce. Direktor 
Grabnar ocenjuje, da bodo v

bodoče potrebovali tudi do 200 
novih delavcev, če se bodo vsi 
načrti o novih poslih ugodno 
iztekli. Ker v avtomobilski in
dustriji že dolgo ni več zane
sljivih dolgoročnih pogodb med 
velikimi proizvajalci in doba
vitelji, bodo v bodoče v John
son Controls-NTU nove zapo
slitve vezane samo na posamez
ne projekte.

Odločitev niti ni bila težka, 
saj je bila na voljo samo še ena 
rešitev, odpuščanje dela zapo
slenih.Tudi po pripovedovanju 
Permanška bi bilo odpuščati 
izkušene delavce nesmiselno, 
ker se obetajo novi posli za 
Mercedes in Revoz. Zato so se 
na skupni seji sveta delavcev

in sindikata odločili podpreti 
pobudo direktorja kadrovskega 
sektorjaAndreja Cafute, da bi 
sprejeli enako rešitev, kot so 
jo v svojčas vVolksvvagnu.Tam 
so s skrajšanjem tedenskega ob
sega dela za petino ohranili 
okrog 30.000 delovnih mest. 
V Johnson Controls-NTU v 
Slovenjgradcu izdelujejo no
tranjo opremo za avtomobil
ski tovarni Opel in VW, zato 
dobro poznajo prednosti in 
slabosti takega načina reševanja 
trenutnih težav. Slaba Stranje 
zmanjšanje plač, v slovenj
graški tovarni sojih za osem 
odstotkov, dobri pa sta ohra
nitev delovnih mest ter ob- 
držanje precejšnjega števila

dobro izurjenih delavcev, kijih 
bodo kmalu spet potrebovali.

Tako so se v Slovenijo še 
pred uveljavitvijo novega zako
na o delovnih razmerjih pritiho
tapile doslej neznane oblike za- 
poslovanja. Novi zakon jih 
uvaja, v navadi pa so zlasti v 
ZDA, odkoder izvira večinski 
lastnik slovenjgraške tovarne 
Johnson Controls, pa tudi v 
Evropski uniji so se jih v za
dnjih letih nekako navadili.To 
so poleg dela za nedoločen čas 
s polnim delovnim časom še 
zaposlitev s skrajšanim delo
vnim časom, zaposlitev s polo
vičnim delovnim časom in delo 
za določen čas.

5. J.

Statistični urad ugotavlja

GOSPODARSKI DOSEŽKI BODO SLABSI
Vse kaže, da tudi letos slo

vensko gospodarstvo ne bo do
seglo načrtovane štiriodstotne 
rasti, temveč kvečjemu triinpol 
odstotno. Spomladanski zastoj 
je bil prevelik, da bi ga hitrejša 
rast v drugi polovici leta, stro
kovnjaki predvidevajo, da se bo 
ohranila do konca leta, lahko 
nadomestila. V prvi polovici leta 
je bil bruto domači proizvod re
alno za 2,9 odstotka višji od 
lanskega polletnega. Kljub rahlo 
povečanemu optimizmu direk
torjev glede poslovnih možnosti 
v zadnjih mesecih letošnjega 
leta, bistvenega izboljšanja 
rezultatov ni mogoče pričako
vati.

Industrija še vedno rahlo šepa. 
V prvih osmih mesecih je na

redila za 1,1 odstotka več kot lani 
v enakem razdobju, pri čemer 
so v predelovalnih dejavnostih 
izdelali samo za sedem desetink 
odstotka več. Lani denimo je k 
večanju konkurenčnosti sloven
skega gospodarstva pomembno 
prispevala produktivnost, v 
letošnjem letu pa njena rast ni 
zadostna za izboljšanje poslo
vnih rezultatov. V prvi polovi
ci leta seje večinoma vseskozi 
poslabševala. Julija, ko se je 
izboljšala, je bila še vedno nižja 
kot lanskega decembra. Vendar 
se bodo v zadnjih letošnjih 
mesecih poznali vplivi ukrepov 
Banke Slovenije, ki so sprožili 
rast efektivnega deviznega tečaja 
julija, avgustain septembra, tako 
da se bo predelovalnim dejav

nostim konkurenčnost nekoliko 
izboljšala.

Treba pa je dodati, da so bili 
letošnji sorazmerno ugodni 
izvozni rezultati predelovalnih 
dejavnosti posledica lani iz
boljšane konkurenčne sposob
nosti in živahnejše gospodarske 
aktivnosti naših največjih zu
nanjetrgovinskih partnerjev. 
Letos so se namreč stroški dela 
v teh dejavnostih realno dvignili 
za dve desetinki odstotka. Kljub 
močnejšemu dolarju letos je 
izvoz blaga, izražen v tekočih 
dolarjih, samo za odstotek nižji 
od lanskega, uvoz pa enak. Toda 
izračun realnih stopenj rasti izvo
za in uvoza, ki upošteva rast cen 
na tujih trgih in spremembe 
medvalutnih razmerij, kaže na

realno rast izvoza za 8,4 odstotka 
in uvoza za 8,5 odstotka.

Trgovinski primanjkljaj seje 
začel od marca dalje zmanjševati, 
kljub temu pa je po sedmih 
mesecih še vedno za dobrih 63 
milijonov dolarjev večji kot v 
enakem obdobju lani. V plačilni 
bilanci je primanjkljaj po sed
mih mesecih še nekaj večji, 76,4 
milijona dolarjev, vzrok zanj pa 
so nižji faktorski dohodki in nižja 
raven storitev. Bruto plače so bile 
julija za 2,8 odstotka višje od 
lanskoletnega povprečja, zato bo 
njihovo zaostajanje za rastjo 
domačega proizvoda do konca 
leta mogoče zagotoviti s trdno 
dohodkovno politiko. Letošnja 
inflacija dokazuje pravilnost 
trditve, da bodo nesorazmerja

zlasti v cenah energentov še 
pokazala zobe. Res sojih, ker 
pa cene kljub dosedanjemu 
zviševanju še vedno niso usk
lajene in uravnotežene, jih bomo 
še čutili. Inflacijaje na letni ravni 
že presegla desetodstotno stop
njo, samo v letošnjerm letu pa 
že osemodstotno. Veliko vpra
šanje je, ali jo bo vlada uspela 
do konca leta znižati na želeno 
raven okoli osem do devet od
stotkov. Poznavalci menijo, da 
je ta cilj postal že praktično ne
dosegljiv.

Kaže torej, da se dokaj opti
mistične spomladanske napovedi 
o letošnji gospodarski rasti ne 
bodo uresničile v celoti. O vzro
kih bomo lahko kaj več pove
dali že konec prihodnjega me
seca, ko bo vladin urad za makr
oekonomske raziskave in razvoj 
izdelal svoje jesensko poročilo 
o gospodarskih gibanjih v tem 
letu.

S. J.

Metod Dragonja o ukrepih za izboljšanje konkurenčnosti 
Gospodarstva

DRUGAČNI NADZORNI SVETI, 
UKINITEV DAVKA NA PUČE

0 Kaže, da bo prišlo do razprave 
sPremembi zakona o sodelo- 

dn^u Bavcev v upravljanju 
mzb prej kot ie bilo oričakovati.

Zabeleženo na sejmu Sodobna elektronika

ISKRA TUDI LETOS USPEŠNA

dn “u Bavcev v upravljanju 
Prej, kot je bilo pričakovati, 

no«'Ster za gospodarske dejav- 
Vn' L-1 ^etod Dragonjaje natisko- 
sn1 „ferenc* ministrstva ta teden 
Poročil, da vlada pripravlja spre- 

Se^rn^° zakona, in sicer glede 
! sest na^zorn'h svetov. Sedanja 
j SQuava>kotjo dopušča zakon o 

prelamljanju, namreč dovoljuje 
>nter a^° re'ahvno kratkoročnih J kapin>V zaposlenih nad interesi 
Vedel ' ^r' tcmie minister na- 

; IjkjL.^avna primera v dveh ve-
i kjer j H^ah, Leku in Mercatorju, 

pri^l P° njegovem prepričanju 
(]/()r<1< () kratkega stika med na- 
dru-,ltna svetoma in upravama 

! na(j(1|/arac'i različnihpoglcdov 
I (ku/j)^v,roc'no strategijo razvoja 

Zarj ■ ’ podobne težave opo- 
: terib y 'z Revoza in še neka-

skit, drij1^ 'n usPe®n'*1 sloven-

vnofpn.'ster za gospodarske deja- 
PorneJp tem povedal še dve 
la pri bn' n°vici. Prva se nanaša 
Prav; PravlJen°st vlade, da od- 
Ta nai .^k na izplačane plače. 
Djučm ', °b še nekaterih dragih 
v ukrep za izboljšanje stanja

ki' "i
Postav , no ^|ada Pa bo ob tem 
četiaa P08°j’ ckise tako sproš- 
Te Se i j stva ne porabijo za plače, 
le b;6 0s’nicn' Dragonja, sploh 
veče‘S.rnele več kaj prida po- 
rov a ’’ dane bi izničile napo- 
sP0SnK^°Ve^anje konkurenčne 

onosti gospodarstva. Od

osamosvojitve, pravi minister, so 
se plače realno povečale za 15 
odstotkov in slabega vpliva te rasti 
na konkurenčnost gospodarstva 
ni bilo mogoče odpraviti z no
benimi ukrepi. Druga novica je 
slabša: zaradi nesprejetega 
proračuna letos ministrstvo ne bo 
moglo dokapitalizirati Razvoj
ne družbe, pokriti stroškov za 
odpravo azbestne proizvodnje v 
Anhovem niti podpreti nekate
rih energetskih projektov. Po 
shemi začasnega financiranja 
ministrstvo za zdaj razpolaga le 
z 8,6 milijarde tolarjev (po pro
računu za letos pa naj bi imelo 
na voljo 11,3 milijarde tolarjev), 
zato naj bi bilo v tem in priho
dnjem mesecu v finančni blokadi. 

Minister je spregovoril tudi 
o trenutnem gospodarskem po
ložaju slovenskega gospodarstva. 
Po njegovem mnenju ta ni rožnat, 
saj gospodarska rast precej za
ostaja za načrtovano, zmanjšala 
seje tudj zaposlenost, in to kar 
precej. Število stečajev tudi ni 
zanemarljivo. Lani in v prvem 
polletju tega leta jih je bilo v 
industriji in gradbeništvu uve
denih 121, zaključenih pa 16. 
Od leta 1990 je bilo v sloven
ski industriji in gradbeništvu uve
denih 363 stečajnih postopkov, 
končanih pa je bilo le 58. Lani 
je bilo največ stečajev v kovinski 
industriji, letos pajih je največ 
v tekstilni industriji. Če pa bi 
denimo že lani veljala nova zako- 
nodaja, po kateri bodo morala 
v stečaj vsa podjetja z blokira

nim žiro računom prek 365 dni, 
bi bilo že več kot tisoč stečajnih 
postopkov. To število velja samo 
za industrijo in gradbeništvo, 
med temi podjetji pa je prek 800 
takih, v katerih ni niti enega 
zaposlenega. Nova zakonodaja 
bo po prepričanju ministra pre
prečila verižno kopičenje nepla
čevanja računov.

N. L.

Iskra nadaljuje svojo uspešno 
rastjo, značilno za vsa zadnja 
leta. V letošnjem prvem polletju 
je bila proizvodnja za osem od
stotkov večja od lanske v ena
kem obdobju. Poslovni sistem 
Iskra je ustvaril 23,5 milijarde 
tolarjev prihodka ali za 14 od
stotkov več kot v lanskem pr
vem polletju, prodaja pa seje 
povečala za 12 odstotkov. Do
bička je bilo za 55 milijonov 
tolarjev. Zelo dobri so izvozni 
rezultati. Na tujem je Iskra v 
prvih šestih mesecih iztržila 167 
milijonov mark ali za 17 od

stotkov več kot lani v enakem 
obdobju, prodaja doma pa se 
je zmanjšala na 4,6 milijarde 
tolarjev. Tako je na Iskrini tisko
vni konferenci, organizirani v 
okviru letošnjega sejma Sodob
na elektronika, povedal pred
sednik holdinga Iskra Dušan 
Šešok. Šešok v kratkem priča
kuje tudi zaključek lastninjenja, 
po katerem bo 7500 zaposlenih 
imelo 31 odstotkov Iskrinih del
nic. Sicer pa so v Iskri pripravi
li načrt, po katerem bi holding 
postal najpomembnejši lastnik 
Iskrinih podjetij. Razvojni družbi

ter kapitalskemu in odškodnin
skemu skladu, ki imajo deleže v 
Iskrinih podjetjih, predlaga, naj 
jih zamenjajo za deleže v holdin
gu. Tako bi holding povezal si
stem Iskra v trdno enoto, v ka
teri bi imel sam večinski delež. 
Omenjena sklada in razvojna 
družba pa bi bili večinski lastniki 
holdinga. Če bo zamisel o kon
cernu elektronske industrije padla 
v vodo, se v holdingu pripravljajo 
na dokapitalizacijo s tujim ka
pitalom v višini od 30 do 50 
milijonov mark.

■S. J.
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TEK DELA CELEGA ČLOVEKA
»Kdor začne teči, se spremeni: požeruh postane zmernež, le- 

nobnež zaživi; kadilec preneha kaditi, pijanec piti,« je jedrnata 
ugotovitev našega bivšega supermaratonca dr. Srečka Bergan
ta. »Se več,« bi dodal prof. dr. W. Hollmann. »Danes je tek edi
na znanstveno zanesljiva metoda, ki pomaga, da se človek počuti 
mlajšega, kot je zapisano v rojstnem listu!« Gotovo pa tudi 
srečnejšega, saj »tek izboljšuje seksualne funkcije« (dr. Ivo Be- 
lan). Vse to veste, pravite, vendar še vedno ne vidite pravega razloga, 
zakaj bi se pridružili naraščajoči množici tekačev. Morda pa vas 
bo k teku spodbudil dr. Sheehan, ki je v članku Zakaj tečem takole 
osmislil svojo odločitev:

Že petnajst let je tega, kar sem 
postal tekač na dolge proge in 
še vedno si poskušam razložiti to 
samoobnavljajočo notranjo silo. 
Cim več tečem, tem več teka si 
Želim. Cim več tečem, tem bolj 
je moje življenje odvisno od teka 
in tem bolj ga tek oblikuje in vpliva 
nanj. Cimveč tečem, tembolj sem 
prepričan, da sem na poti k svo
jemu pravemu cilju - k sebi.

Na poti k sebi
Na začetku se mi ni zdelo, da 

bi se to lahko zgodilo. Teči sem 
začel iz povsem navadnih vzro
kov: da bi pridobil kondicijo, 
vendar bolj zunanji videz kot 
resnične delovne zmožnosti, in 
pozneje, da bi se zaščitil pred 
srčno boleznijo in svojemu živ
ljenju primaknil nekaj let. Na 
pamet sem vedel dobre stvari, 
ki jih bo tek storil za moj hole
sterol in srčno ožilje, kako se mi 
bo znižal krvni pritisk in kako 
bom postal močnejši.

Začel sem tako, kot bi mora
li vsi - v »skavtskem« tempu: s 
50 koraki lahkotnega tekanja in s 
nato 50 koraki hoje; prvega dne i 
le 5 minut, nato pa vsak dan malo | 
več in to s hitrostjo, pri kateri sem ^ 
se lahko sproščeno pogovarjal 
s sotekačem. Pozneje nisem več 
hodil in prišel sem do polurne
ga dnevnega teka. Končno sem 
napredoval do ure teka vsak drugi 
dan. Postal sem tekač.

Večplastna izkušnja
Tedaj so moji prvotni razlo

gi že spuhteli. Nič več jih nisem

potreboval. Lahko sem jih odpi
sal in nanje pozabil. Videl sem, 
da je tek več kot zdravje in vi
tko telo več kot izgubljena od
večna teža in okrepljene mišice. 
Tek je večplastna izkušnja. Po
stal je del mojega življenjskega 
sloga. Če bi Francis Bacon pi
sal o teku, bi najbrž dejal takole: 
»Tek dela celega človeka.« Ce
lotno osebnost vidim kot žival, 
otroka, umetnika in junaka. Tek 
naredi, da sem vse to. Dela me 
celega.

Začel sem kot telo. »Najprej 
bodi dobra žival,« piše R. W. 
Emerson. To sem. Imam žival
sko energijo, lahkotnost gibanja,

dobro, čvrsto telo in občutek, da 
zasedam ravno pravšnji del pro
stora. Obdelan sem do kosti in 
mišic. Kožo imam čvrsto in na
peto, oči jasne, postal sem svoje 
lastno telo. Z veseljem prebivam 
v njem.

Kot da bi bil 30 let 
mlajši...

Meritve dokazujejo moje po
čutje. Moja biološka starost je 
enaka 30 let mlajši osebi. Moja 
največja poraba kisika in delo
vna zmožnost sta primerni 28- 
letnemu človeku in ne nekomu, 
ki se bliža šestdesetim. Srce mi 
utripa počasi, krvni pritisk imam 
normalen, na telesu le pet od
stotkov maščobnega tkiva. In 
vendar se razlikujem od drugih 
ljudi iste starosti, s katerimi 
tečem. Tek dokazuje, da je člo
vek v katerikoli starosti največji 
čudež sveta.

Tudi otrok sem. Tek me dela 
otroka pri igri. To je življenjski 
cilj: da odrasteš, a v srcu še vedno 
ostaneš otrok. Ključ do tega cilja 
je igra. V igri počnemo stvari, 
ki si jih želimo, ne da bi mislili 
na plačilo. Igra je nekaj, kar 
počnem zastonj; nekaj, kar ima 
pomen, a je brez namer. To čutim, 
ko tečem. Tisto uro na dan sem 
končno spet otrok, ki počne to, 
kar si želi in pri tem uživa. Vsak

dan se moram najprej uro igrati, 
potem lahko delam.

Postal sem umetnik...
Se neka velika stvar se mi 

zgodi, kotečem. Umetnik posta
nem, to pa, na koncu koncev,

pomeni videnje stvari, kot da jih 
vidiš prvič. Ko tečemo, razločimo 
resničen pomen stvari, rešitve 
naših težav. Tako me tek dela 
ustvarjalnega. Ustvarja mi okolje 
za razmislek. V mislih mi odpi
ra področja, ki bi jih sicer ne znal 
izbrati. Najmanj, kar stori zame, 
je, da me postavi tja, kjer se vse 
to lahko zgodi.

Prijatelj zdravnik se je izra
zil takole: »Odločil sem se za tak 
tempo teka, ki mi dovoli, (J)da 
uživam v okolju, (2) da nekoliko 
razmišljam in (3) da sem sam s 
sabo vsaj eno uro na dan.«

...in junak
Tudi jaz mislim tako. Ko sem 

na cesti ali v gozdu in tečem v 
ritmu, ki bi ga lahko ohranjal 
celo večnost, ugotavljam, kaj je 
to večnost. Tek mi je končno dal 
priložnost, da sem junak. Tako 
kot vse človeško bitje si tudi jaz 
Želim izzivov. Želim ugotavlja
ti, ali sem bojazljivec ali ne. Želim 
ugotavljati, koliko napora lahko 
stisnem iz sebe..., kaj lahko pre
nesem. .., čemu sem kos... Tek to 
ponuja.

Tečem lahko v klasičnem teku 
na eno miljo in spoznam strašno 
bolečino, ki spremlja tretjih šti
risto metrov in skoraj popolno 
nezavedanje v zadnjih sto metrih. 
Lahko trpim, umrem in se pono
vno rodim na deset kilometrov 
dolgi hriboviti progi teka čez dm 
in strn. Lahko pa tekmujem sam 
s sabo v maratonu, ki ga je Ro- 
ger Bannister imenoval vrhunec 
atletskega junaštva.

Za tek imam toliko razlogov, 
kolikor je dni v letu in kolikor 
je let mojega življenja. Toda v 
bistvu tečem zato, ker sem žival, 
otrok, umetnik in junak. Vse to 
ste tudi vi. Najdite svojo igro, 
to samoobnavljajočo silo, in 
postali boste tisto, čemur ste v 
resnici namenjeni...

Če ste še oklevali, zdaj naj
brž ne boste več. Storite to zase...

N. J.

BOSTE KMALU TUDI VI MED NJIMI? - Vrste tekačev se neza
držno širijo, saj je tek najcenejši, hkrati pa najbolj zdrav šport, pri
meren za oba spola vseh starosti.

Bliža se Ljubljanski maraton
Iz enoletnega spanja bo središče in okolico slovenske prestolnice 

kmalu zbudila in dodobra razgibala množična tekaška priredi
tev - »Ljubljanski maraton«. V nedeljo, 26. oktobra bodo poli
cisti in komunalci zaprli kar precejšen del Ljubljane. Po njenih 
ulicah in cestah bo od 10. ure naprej teklo na stotine tekačev, ki 
si sicer s tekom pridobivajo zdravje in boljše počutje, pa tudi vrhunski 
tekači in tekačice, ki so nastopali tudi na olimpijskih igrah ali 
svetovnih prvenstvih.

Udeleženci se bodo (že ob prijavi!) morali odločiti za enega 
izmed treh tekov: na 7 (enotna moška in enotna ženska katego
rija), na 21 ali na 42 km (na obeh tekih po pet moških in tri žen
ske starostne skupine). Najbolje je, da že pred tem preskusite svoje 
telesne in psihične sposobnosti. Prijave že zbirajo; prijavnina (do 
24. oktobra) znaša 2800 tolarjev za 42 in 21 km ter tisočaka za 7 
km. Na dan prireditve bodo prijavnine še nekoliko višje. Prijav
ne obrazce si lahko priskrbimo na naslovu Timing Ljubljana, 
Staničeva 41, Ljubljana.

Start in cilj vseh treh 
tekov bosta, tako kot lani, 
na Prešernovem trgu. Proga 
za mali in veliki maraton 
je krožna. Vodi po Rožni do
lini, mimo Živalskega vrta, 
na Vodnikovo, v Dravlje, Pržanj, Kamno Gorico, Podutik, čez 
Brdo in po Rožni dolini nazaj do Prešernovega spomenika (glej 
zemljevid). Če se boste prijavili na 42 kilometrski tek, boste to
rej morali preteči dva omenjena kroga. Na krajši preizkušnji bodo 
udeleženci že v Rožni dolini spremenili smerteka: obkrožili bom0 
študentsko naselje in se vrnili na izhodišče.

V klasičnem maratonu bodo vsi, ki pridejo do cilja, prejeli spo
minsko kolajno. V absolutnih kategorijah pa bodo najboljši prejeli 
še lepe denarne nagrade (prvouvrščena moški in ženska bosta v 
žep spravila po tristo tisoč slovenskih tolarjev, drugouvrščena po 
150.000, tretjeuvrščena po 75.000 itd.).

Za dodatne informacije pokličite Blaža Sagmeistra na števil
ko 061-13-285. NJ

v IV

Poziv športnim 
referentom!

Na nedavnem posvetu 
Šport v delovnih organizacijah 
(o katerem smo obširno po
ročali v prejšnji številki De
lavske enotnosti) je docent dr. 
Boris Sila s Fakultete za šport 
med udeležence razdelil vpra
šalnik o športni rekreaciji v 
podjetjih. Z njim bi se rad 
dokopal do popolne jše podobe 
stanja na tem področju. Ker 
pri tem brez vaše pomoči ne 
bo uspel, objavljamo najbolj 
aktualna vprašanja iz ankete
- kajpak s prošnjo, da nanje 
čim prej odgovorite.

• Ali imate na področju 
športne rekreacije zaposlenih 
v vašem podjetju karkoli or
ganiziranega in v kakšni obliki?

• Kako se financira športna 
dejavnost zaposlenih?

• Ste na področju športa or- 
ganizacijsko povezani ali 
vkl jučeni tudi izven firme (s 
kakšno Športno zvezo, na pri
mer, ali z drugim podjetjem)?

• Kdo naj bi po vašem 
mnenju skrbel za športno 
rekreacijo zaposlenih?

• Kakšne perspektive vi
dite za šport v podjetjih?

Odgovore pošljite na Od
bor športa za vše pri Olim
pijskem komiteju Slovenije
- Združenju športnih zvez, 
Celovška 25, Ljubljana (za 
dr. Borisa Silo). Ko bo anketa 
obdelana, bomo kajpak o 
ugotovitvah, ki jih je prine
sla, pisali tudi na straneh 
Delavske enotnosti. ,

• • •

Tekma z gorskimi kolesi
Prvo tekmo z gorskimi kolesi bo v nedeljo, 12. 

oktobra, organiziral kamp Nadiža iz Podbele (tja je 
mogoče priti po cesti iz Kobarida proti Breginju). 
Start bo ob 10. uri, v kampu, povzpeti pa se bo tre
ba 480 metrov višje - do gozdne koče Mije. Po tek
movanju bo organiziran piknik. Vsak, ki bo porav
nal prijavnino 1.000 tolarjev, bo prejel kolajno, čaj 
in topel obrok. Prijave zbirajo do 10. 10. po telefo
nih 065-849-751 in 065-85-839.

Nogomet v Gameljnah
Na dvodnevni malonogometni turnir (4+1), ki se 

bo začel v soboto, 11. oktobra, vabijo organizatorji 
iz Športnega društva Gameljne Rašica. Vsaka eki
pa bo igrala vsaj dve tekmi, nasprotnike pa bo določil 
žreb, ki bo dan pred začetkom v prostorih bifeja ŠD 
Gameljne ob 19. uri. Dolgčas ne bo niti gledalcem, 
saj bo za zabavo, hrano, pijačo in nagrade dobro 
poskrbljeno. Prijavnina je za nogometaše 2800 to
larjev, za prijave pa bo potrebno poklicati Lojzeta 
Ovijača (061-59-117) ali Romana Ježa (061-376- 
269).

Dan športa v naravi
Italijanska organizacija športa za vse (UISP) nas 

v nedeljo, 12. oktobra, vabi v Trst, kjer bodo orga
nizirali vrsto športnih aktivnosti. Pod nazivom 
»ekološka olimpiada« se bodo na štadionu Colo- 
gna (le nekaj kilometrov iz Opčin proti Trstu) ta dan 
zvrstila rekreativna tekmovanja v atletiki (discipli
ne 100 m, 1500 m, skok v višino, skok v daljavo in 
suvanje krogle - vse starostne skupine), tenisu (ves 
čas bodo na voljo tudi vaditelji Teniške zveze UISP), 
orientaciji (moške in ženske kategorije pod in nad 
16 let), odbojki na travi (mešane ekipe), šahu (si
multanka z italijanskim šahovskim mojstrom Mas- 
simom Varinijem), za netekmovalce pa bo organi
ziran pohod. Vsa tekmovanja bodo potekala med 10. 
in 19. uro (zaradi prijav in ogrevanja je na štadion

dobro priti vsaj uro prej). Udeleženci atletskih di
sciplin bodo tekmovali brezplačno, drugi pa bodo 
odšteli po 8.000 lir (za kar dobijo še spominsko majico). 
Informacije p urniku posameznih tekmovanj dobi
mo lahko na Športni uniji Slovenije (061-13-19-277), 
še bolj natančno pa nas bodo o vsem obvestili na 
sedežu USP-a v Trstu (tel.; 0039-40-63-93-82 ali 
faks: 0039-40-36-27-76).

Vzpon rolkarjev in tekačev na 
GEOSS

Iz Spodnjega Hotiča se 7,5 km dolga cesta do 
Spodnje Slivne vzpne za 400 metrov. Na tej trasi 
prireja TVD Partizan Litija v nedeljo, 19. okto
bra (in ne 12.10., kot je bil prvoten namen) tek z 
rolkami in »suhi« tek na geometrijsko središče 
Slovenije. Skupni štart bo ob 10. uri pri Mane baru 
v Sp. Hotiču. Tekači bodo štartali v šestih, rolkarji 
pa v enajstih kaktegorijah. Prijavnina je 1000 
tolarjev, prijave pa bodo zbirali na dan tekmovanja 
od 8. ure dalje. Vsak bo dobil spominsko majico 
in toplo malico na cilju. Predsednik organizacijskega 
odbora Srečko Prcač je dosegljiv po telefonu 061 - 
883-959.

Kegljaški memorial
ZKK Lokomotiva skupaj z Agencijo za šport Lju

bljana organizira v soboto, 18. oktobra, kegljaško 
tekmovanje za memorial Ivana Resnika v ženski in 
moški konkurenci. Prireditev bo na kegljišču Tri m, 
Staničeva 41 za Bežigradom v Ljubljani, Prijavni
na znaša 700 tolarjev na tekmovalca, prijave pa 
sprejemajo še do 13. tega meseca pri Ivanu Zalete
lu na naslovu Fabianijeva 39, Ljubljana, telefon 061 - 
13-71-109.

Ulični tek v Brežicah
Brežiški atletski klub Fit organizira v petek, 17. 

oktobra cestno tekaško prireditev »Brežiški okto
ber 97«. V okviru državnega prvenstva osnovnih in

srednjih šol se bodo med seboj v ločenih tekih me' 
rili tudi člani in veterani. Začetek prireditve bo ob 
16. uri, dolžina proge bo za člane in veterane 4,5 
kilometra. Prijavimo se lahko po telefonu 0608-62; 
690, kjer se obrnemo na Vladko Lopatič (nekd^J 
odlično atletinjo v sedmeroboju).

Zbiramo podatke za vpis v 
»Koledar športa za vse 1998«

Koledar športa za vse izdaja Športna unija Sl°' 
venije že peto leto zapored. Iz borih nekaj sto p°' 
datkov je knjižica zrasla v zbirko športno rekreafi' 
vnih in športnoturističnih prireditev ter katalog va' 
dbenih programov, ki je v letošnjem letu vsebova' 
la skoraj pettisoč najrazličnejših podatkov s področja 
športa za vse.

bi vsebino še izboljšali in približali uporab' 
n, rekreativcem in tistim, ki to šele postajaj0, 
ŠUS odločil, da v vadbeno rubriko, vključi)0 
novosti. Večina med nami namreč ne zahaja 

tiste, ki vadijo organizirano, v skupinah. R°. 
športnorekreativni vadbeni programi v oblm 
mojo poznali doslej pa je opisovala prav or 
irano vadbo. Novost, ki jo želijo uvesti bo°^
tnHi nctalf* m v n o e t i L'i nnm nnnilifllf)

verzale) in take, ki nam jih ponujajo (na prl 
športne dvorane za košarko, mali nogome ’ 
je... ali golf in teniška igrišča, fitnesi, smučišča - 
ma gorsko vodništvo...), 
ortna unija Slovenije torej vljudno va^'.Tl2 
dnike orgnaizirane in neorganizirane vad ’ 
ioleg organizatorjev športnorekreativnm 
noturističnih prireditev) pošljejo Potr9^nf.fna 
; na naslov ŠUS, Tabor 14, 1000 LjubUa 
asneje do 15. novembra). Vpisne liste *a -j 
;ite na telefonih 061-311 -728 ali 061 -13'
>b delovnikih lahko dobite vse dodatne mm
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DELAVSKI PREE M V NADZORNIH SVETIH 
ODSPODARSKII DRUŽB - mm** »m

Namen izobraževalnega seminarja je dodat
no usposabljanje delavskih predstavnkov v nad
zornih svetih gospodarskih družb in članov

eja področja.
Seminarja se lahko udeležijo le člani sindikatov, 
kisoJuženi v Zvezo svobodnih sindikatov

Čast^Jn 4. november 1997 
Knaj: Sindikalni izobraževalni center R;
'1'oa, Gradnikova 1.

■

VSEBINA
Ponedeljek, 3. november 1997
0cl 9.00 do 9.15 ure
UVOD V SEMINAR: Vanda Rešeta, vodja izo- 
oraževanja pri Svetu ZSSS

°d 9.15 do 12.30 ure
Terna I: KOMUNICIRANJE Z DELNIČARJI

~ Pojem in vsebina komuniciranja z internimi jav- 
__ nostmi (geografija) ter komuniciranje z delničarji 
"Pogoji komuniciranja z delničarji (strateški, 

Notranji)
-P^unikacijski načrt 
p oblike komuniciranja z delničarji 
. mdavatelj: Marjan Peršak, spec. managementa 
n rnagister sociologije, strokovnjak za kor- 

POracijsko kulturo in strateški management.

°d 12.30 do 14.00 ure - ODMOR 

0d 14.00 do 17.15 ure
Tema II: SPREMLJANJE POSLOVANJA 

_ PODJETJA S POMOČJO BILANC
" bilanca stanja 
"Pijanca uspeha 
p bilanca gotovinskih tokov 

ed^vateijjca: Rosana Prinčič, dipl. ekonomis
ta m magistrica ekonomskih znanosti; spe- 
'aiistka za področje finančne analize.

Torek, 4. november 1997 
od 9.00 do 12.15 ure

Tema III: MANAGEMENT STRATEŠKIH 
SPREMEMB

- pojem strateškega managementa
- osnovni pojmi strateških osnov (strateška vizija, 

strateški cilji, strategije, idr.)
- korporacijska kultura
- prestrukturiranje 
-vaja
Predavatelj: mag. Marjan Peršak, spec. man. 
od 12.15 - 13.45 ure - ODMOR 
od 13.45-16.15 ure

Tema IV: POPRIVATIZACIJA
- iskanje aktivnega lastnika 
-sindromi lastniške strukture
- tri sfere kapitalskih družb
Predavatelj: Leonardo F. Peklar, diplomirani 
pravnik in diplomant Babson collegea iz pro
grama za podjetniško svetovanje, strokovnjak 
za trg vrednostnih papirjev.

Metode dela: predavanja, intenzivno sodelovanje 
udeležencev, igranje vlog.
Prijave za seminar na izpolnjeni prijavnici pošljite na 
naslov: Zveza svobodnih sindikatov Slovenije, Dalmatinova 
4, Ljubljana, najkasneje do 24. oktobra 1997. 
Seminar bomo izvedli, če bo najmanj 20 prijav, če bo 
prijav več, bomo preostale prijavljene uvrstili na naslednji 
seminar.
Kotizacija za seminar, ki vključuje tudi strokovno gradivo, 
znaša 25.000 SIT za posameznega udeleženca. Pri
javnici za seminarje treba priložiti tudi potrdilo o plačani 
kotizaciji.
Kotizacijo nakažite naŽR Zveze svobodnih sindika
tov Slovenije, št. 50101-678-47511. Na virmanu pod 
namenom nakazila dodatno pripišite“SeminarVIII, sklic 
na številko 13”.
Za udeležence, ki želijo biti nastanjeni v SIC Radovlji
ca, je treba to navesti v ustrezni rubriki na prijavnici. 
Stroški bivanja in prehrane se poravnajo v SIC (polni 
penzion v dvoposteljni sobi je 6.000 SIT).
Dodatna pojasnila v zvezi s tem seminarjem dobite pri 
Vandi Rešeta na telefonski številki 061/316-489 in pri Jožici 
Anžel na številki 061/13 10 033int.281 ali 061/316 489.

Vodja izobraževanja pri Svetu ZSSS: 
VANDA REŠETA

r Prijavnica za izobraževalni seminar DELAVSKI PREDSTAVNIKI V NADZORNIH SVETIH 
GOSPODARSKIH DRUŽB - nadaljevalni program 

ki bo 3. in 4. novembra 1997
Ime in priimek:.............................................................................. Datum rojstva:

Izobrazba:..................................................................................................................

Naslov doma: 

Zaposlitev: -naziv in naslov družbe:....................................................................................................

-delovno mesto:................................................................................................................

Član sindikata dejavnosti Slovenije:..............................................................................................................

Delavski predstavnik v nadzornem svetu: DA NE

(naziv in sedež družbe):...................................................................................................................................

Sindikalni zaupnik: DA NE

Druge funkcije v sindikatu (navedite);............................................................................................................

Telefonska številka: -doma:............................................. - vslužbi:...............................................

OPOMBA: Med seminarjem bo udeleženec nastanjen v SIC Radovljica: DA NE

Žig in podpis odgovorne osebe:

V....................................................... , dne...................................

STALNO BORZNO SPOROČILO
| ATRIS - BORZA SINDIKALNEGA TURIZMA,
| Ljubljana, Dalmatinova 4, sprejema ponudbe
I prostih počitniških možnosti, posreduje proste 

zmogljivosti, organizira zamenjavo, nakup ali proda
jo počitniških objektov, stanovanj, bungalovov, 
prikolic in drugih možnosti. Pišite nam ali tele
fonirajte na 061/131-00-33, int. 384, 385, 061/ 
326-982 ali 322-975; naš telefaks je 061/326- 
982 ali 317-298,žiro račun 50101-601 -92077 - 
Atris. Poslovni čas za stranke vsak delovnik od 
9. do 16 ure.

A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI,
KI VAM JIH NUDIMO

BOHINJSKO J EZERO: dve alpski počitniški hišici 
za po 6 oseb - kuhinja, kmečka dnevna soba, 3 
spalnice, kopalnica -100 m od jezera - cena 70 
DEM na dan, vikend (od petka do nedelje) 170 
DEM
BOHINJSKA BISTRICA - počitniški dom: tripos- 
teljne sobe, polpenzion 3.600 SIT 
KRANJSKA GORA: tri-, štiriposteljne sobe, TWC, 
polpenzion 42 DEM dnevno 
KOSTEL: obnovljena počitniška hiša, opremlje
na za 6-8 oseb - termini po dogovoru, cena 57 
DEM na dan
POKLJUKA: dve- in štiriposteljni apartmaji, gar
sonjera in enosobno stanovanje, 68 oziroma 86 
DEM dnevno
PLANICA: počitniški dom - sobe, etažni TWC, 
polpenzion 37 DEM dnevno 
KANIN: petposteljni apartmaji, 64 DEM na dan, 
prosti termini od 03.09.1997 dalje 
KRVAVEC: štiriposteljni apartmaji z opremljeno ku
hinjo, kopalnico inWC, cena55 DEM na dan-(-turistična 
taksa, ki jo poravnate ob prihodu, termini po dogo
voru
ČATEŽ: prikolica za pet oseb, cena 90 DEM na 
dan vkjjučuje tudi 5 kopaliških vstopnic 
ČATEŽ: hišice za 5 oseb, bogata oprema, cena 
80 DEM dnevno - termini v oktobru 
MORAVSKE TOPLICE: dve-, tri- in štiriposteljne 
sobe, TWC, polpenzion 37 DEM dnevno/osebo 
PIRAN: dvo- in štiriposteljni apartmaji, cena 69 
oziroma 85DEM dnevno 
PORTOROŽ-SEČA: ogrevani apartmaji v celoti 
opremljeni za 4 osebe (kuhinja, spalnica, kopalnica 
in balkon). Cena 4.000 SIT 
PORTOROŽ: hotel Barbara, dvoposteljne sobe, 
polpenzion 54 DEM na dan, otroci imajo 
30 % popust
NOVIGRAD: trisobno stanovanje, 55 DEM dnevno 
BARBARIČA: enosobno stanovanje za 4 osebe, 
45 DEM dnevno

B. SINDIKALNI IZLETI 
Sindikalne organizacije ali kartako oblikovane skupine 
vabimo, naj nam posredujejo svoježelje za družabni 
ali strokovni izlet ali potovanje po domačih krajih 
ali v tujino. Možnost plačila v 3 obrokih. 
Sindikalni izlet v POSOČJE- Kobarid, kosilo na 
rečni ladji, ogled Vipavske kleti - zabavni večer. 
Enodnevni izlet po VIPAVSKI DOLINI - malica, 
kosilo, ogled vinske kleti in degustacija vin, IDRI
JA - enodnevni izlet v Antonijev rov rudnikažive- 
ga srebra, BELA KRAJINA- obisk vinske kleti in 
ogled domačih obrti in sprostitev na kmetiji, PI
RAN- križarjenje po Piranskem zalivu, ribji piknik 
in ogled podvodnega sveta. SAN MARINO - dvod
nevni izlet, ogled Bolonije, San Marina, nočitev, 
zabavno popoldne v Minobilandiji, prosto popoldne 
za nakupe. BARCELONA,-štiridnevni izlet (od 
četrtka do nedelje), letalski prevoz in nočitve s 
zajtrkom. Predlagamo skupine do 20 oseb, ter
min 26. 2. in 26. 3. 1998. Cena samo 540 DEM, 
doplačila za organizirane oglede po individualni 
želji skupine. RIM -štiridnevni izlet (avtobus, letalo), 
bivanje v dvoposteljnih sobah z zajtrkom, ogledi 
z doplačili vstopnin. Cena495 DEM za skupino 
40 gostov. Trgatev na VIPAVSKEM, - trgatev v 
dopoldanskem času-ogled Štanjela, degustaci
ja vVipavski kleti - večerja in zabava. PRLEKIJA 
- prleške bratve; prvi dan trgatve 27. septembra 
ogledi vinogradniških del in popotovanje poVins- 
ki cesti z vsemi pripadajočimi dobrotami.

C. SEJMI
FRANKFURT: Mednarodni knjižni sejem, od 15. 
do 20. oktobra

.D. SILVESTROVANJE 
MALI LOŠINJ: Aurora, Punta, cena za min. 5 dni 
bivanja s polpenzionom 270 DEM, silvestrska 
večerja 80 DEM, otroci imajo 50 % popust na 3. 
ležišču. Odhod 30. decembra, povratek 3. janu
arja. Minimalno število oseb je 40, avtobus 60 DEM. 
MORAVSKETOPLICE: dvo- in triposteljne sobe 
v privatnem penzionu, skupine do 14 oseb, tri ali 
več dni, silvestrovanje organizirano v domači gostilni 
s prekmursko ponudbo. Cena polpenziona je 50 
DEM, doplačilo za silvestrski menu

E. REZERVACIJE AVIONSKIH ALI 
LADIJSKIH VOZOVNIC

F. POSEBNA POSLOVNA POTOVANJA
Organiziramo ob pripravi vašega osebnega pro
grama

sesaasr*—”
ATRIS je povsod, kjerkoli ste.

Metod Zalar, direktor borze
v..
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Edinstveno soupravljanje v Kolinski d. d.: sindikat zastopa 
in predstavlja svet delavcev

Kolinska d. d. je ena izmed uspešnejših slovenskih gospodarskih družb, zlasti še med 
proizvajalci hrane. Hkrati so bili njeni lastniki dovolj pogumni, da so takoj po lastninjenju 
nastopili na ljubljanski borzi. O uspešnosti dovolj govori zanimanje za njene delnice in 
njihova vrednost, ki seje od začetka nastopanja na borzi podvojila in na tej ravni vztraja 
že lep čas. Toda če ima v skupini uspešnih slovenskih podjetij kar številno družbo, je osamljena 
na drugem področju. Vsaj po naših poda
tkih v Sloveniji ni podjetja, v katerem bi kar 
sindikat predstavljal in zastopal svet dela
vcev, torej naj višji organ sodelovanja delavcev 
v upravljanju družbe. Ta fenomen smo si 
pobliže ogledali s pomočjo Toneta Dimca, 
predsednika sindikata v družbi, predsed
nika sveta delavcev in delavskega direktorja.

Malo smo presenečeni nad organiziranostjo 
sveta delavcev. Kako ste ga oblikovali, z 
volitvami ali drugače?
Odločili so se zaposleni na zboru delavcev po 

dogovoru sindikata z upravo, da bi imeli v po
djetju samo enega predstavnika delavcev, in ta 
naj bi bil sindikat. Ker je tistikrat državni zbor 
sprejel tudi zakon o soupravljanju in ker je pač 
sindikat tisti, ki da pobudo za ustanovitev sveta 
delavcev, smo na sindikalni konferenci predla
gali, naj predsedniki posameznih sindikalnih enot 
predstavljajo svet delavcev.

Kako se takšna odločitev ujema z določbami 
zakona o soupravljanju?
V zakonu piše, da morajo biti volitve v svet de

lavcev. Volitev nismo organizirali, smo pa na zbo
ru delavcev javno sklenili, kakor sem povedal. V 
zakonu nikjer ne piše, daje to napak. Namreč, če 
nas uprava pravočasno obvešča s pravimi podatki 
uprave, potem ne potrebujemo, v narekovajih rečeno, 
sveta delavcev. Ce bi imeli drugačno upravo od 
sedanje, ki nam daje na voljo vse podatke, potem 
bi se tudi drugače dogovorili. Da pa ne bi v upra
vo hodil po podatke enkrat delavski direktor, dru
gič predsednik sindikata, pa predsednik sveta de
lavcev, smo vse skupaj poenostavili. Ali je tako prav 
ali ne, ne vem. Vem le, da se pri nas za zdaj dobro 
obnese. V podjetju smo imeli tudi predavanje o 
soupravljanju, na katerem sem zastavil vprašanje 
o pravilnosti naše odločitve. Strokovnjaki sicer našo 
rešitev vprašanja dopuščajo, niso pa nad njo navdušeni. 
Tudi predstavniki Mednarodne organizacije za delo, 
ki so bili nedavno tega na obisku pri republiškem 
odboru sindikata živilstva in kmetijstva in ki sem 
jih o tem povprašal, menijo, daje načeloma takšna 
rešitev možna.

Ali vodstva družbe ne moti, da ima sindikat kot 
nasprotna stranka vpogled v vse podatke 
podjetja tako rekoč neposredno?
Pri nas ni skrivnosti. Poleg tega ne mešamo 

pristojnosti. Enkrat se sestanemo kot člani sve
ta delacev, potem pa kot člani sindikata. Na se
stankih so vedno prisotni generalni direktor, di
rektor kadrovske službe in direktor proizvodnje. 
Tako so podatki, kijih zahtevamo, sveži na voljo. 

Ali imate potem isti ljudje podvojene seje o istih 
vprašanjih, enkrat kot svet delavcev, drugič kot 
sindikat?
Seje obeh organov so istočasno, s tem da se 

najprej menimo o problematiki, ki zadeva deni
mo svet delavcev, potem pa o sindikalnih zade
vah. Direktor in drugi člani uprave pridejo ved
no, ko jih povabimo, sejo pa zapustijo, ko prei
demo na sindikalna vprašanja, če se jih ne tičejo. 

Ali se ti problemi dajo povsem ločiti, ko pa 
o njih razpravljajo isti ljudje?
Bolje je, da imam vse potrebne podatke iz prve 

roke in pri roki, saj jih tako laže predstavim, po
sredujem ljudem. Treba je le paziti, da uskladiš 
interese, kijih imaš kot delavec in kot solastnik firme. 

Splošno razširjeno mnenje med menedžerji je, 
da za sindikat pri soupravljanju ni mesta.
Ubada naj se zgolj s sindikalnimi zadevami, nič 
pa s poslovanjem. Kako to usklajujejte pri vas? 
Bistveno je, da se ne vrneš z direktorjevim 

mnenjem, ko greš k njemu s svojim. Pomemb
no je dogovarjanje. Mislim, daje naš direktor 
eden redkih menedžerjev, ki sindikat resno jemlje. 
Zato se dogovarjamo, saj na silo problemov ne 
moreš uspešno reševati. Uprava nam do zdaj še 
ni dala nobenega povoda za reševanje spornih 
vprašanj s silo.

Če smo pravilno razumeli, ni potrebe, da bi 
ločili sindikat od souprave, kot menijo mnogi 
menedžerji...
Hja, ne vem, kako o tem razmišlja moj direktor, 

ampak jaz mislim, da seje on tako odločil. Pri 
zaposlenih o tem ni dvoma.

Koliko članov šteje svet delavcev?
Pet. Zaposlenih nas je 600, vendar smo se tako 

dogovorili. Dogovorili smo se pa tudi, da bomo 
zahtevali drugačno soupravo, če bi se odnosi kdaj 
spremenili.

Ali ima svet delavcev sklenjen dogovor o 
delovanju?
Ustnega, ki deluje. Do sedaj še ni prišlo do 

medsebojnega nerazumevanja.
Delavskega direktorja imate, je tudi on član 
sindikata?
To sem jaz. Sem predsednik sindikata, pred

sednik sveta delavcev in delavski direktor. Tako 
je bilo odločeno na zborih delavcev.

NAJBOUSI 
JE EN

ZASTOPNIK INTERESOV DELAVCEV

Sindikat in zaposleni so 
sprejeli pobudo o enem 
predstavniku zaposlenih v 
družbi. Ker je bil prav takrat 
sprejet zakon o soupravljanju, 
smo se dogovorili, da bo kot 
svet delavcev nastopal kar 
petčlanski odbor predsednika? 
sindikata iz naših tovarn. 
Moram reči, da se je takšna 
rešitev za zdaj obnesla. Med 
upravo in nami ni nobenih 
skrivnosti, podatke o 
poslovanju dobivamo sveže iu 
prave, tako da je dialog z 
menedžmentom možen brez 
posebnih zapletov.

Kakšne vrste delavski direktor ste, kakšna 
pooblastila imate?
V bistvu funkcije delavskega direktorja nismo 

nikoli uporabljali. Je samo na papirju. Imamo di- 
rektorjakadrovskega sektorja, ki me zastopa v upravi. 
Mislim, da takšna rešitev sploh ni slaba.

Slovensko kmetijstvo in živilska industrija sta v 
čedalje hujšem precepu zaradi vse večje 
konkurence iz tujine. Tudi v Kolinski je bilo 
preveč delavcev. Kako v takem primeru deluje 
delavski direktor?
Verjetno Kolinska ne bi preživela s toliko za

poslenimi, kot jih je imela pred nekaj leti. Upra
va nam pred vsakim zmanjševanjem števila zapo
slenih da izračune, zakaj je to potrebno in kako 
se bo to vprašanje reševalo v bodoče. Veste, da smo 
dejavnost, kije ta trenutek najbolj izpostavljena, 
kar pomeni, da imate ob vsakem našem izdelku 
na policah v trgovini deset enakih ali podobnih. 
Pri tem je cena seveda odločilnega pomena, saj 
vsi rinejo na evropski trg. Mi smo se na Evropo 
začeli pripravljati takoj po vojni leta 1991.

Pred vojno pa je bila Kolinska precej večje 
podjetje, vsaj po številu zaposlenih in obsegu 
proizvodnje sodeč. V letnem poročilu za lansko 
leto je zapisano, da vas je bilo leta 1987 še skoraj 
1500...

Kolinska d. d. ostaja za zdaj slovensko 
podjetje za slovenske kupce, čeprav izvaža 30 
odstotkov izdelkov in jih bo morala v bodoče 
še več, če bo ob vse ostrejši konkurenci na 
domačem trgu hotela preživeti.

Poenostavili
in pocenili
smo vodenje
organov
soupravljanja.
Tako sem sam
predsednik
sindikata,
predsednik
sveta delavcev
in delavski
direktor.
Nobene
funkcije ne
opravljam
profesionalno,
saj sem
zaposlen kot
vodja
počitniških 
zmogljivosti 
družbe, ki 
smo jih na 
srečo ohranili 
vse razen ene.

Leta 1992 nas je bilo zaposlenih 986 in izde
lali smo 18.000 ton izdelkov, vrednih 85 milijonov 
mark, lani pa smo naredili in prodali za 96 mi
lijonov mark izdelkov s povprečno 670 zaposlenimi 
delavci. Zdaj nas je 600... Za primerjavo: pred 
desetimi leti je 1500 zaposlenih naredilo več kot 
33.000 ton izdelkov. Na srečo je bilo v zadnjih 
letih mogoče zelo lahko upokojiti ljudi, in tako 
smo večino presežnih delavcev odslovili po tako 
imenovani mehki varianti zmanjševanja števila 
zaposlenih. Tako počnemo še danes. Nekaj de
lavcev pa smo morali odpustiti zaradi opuščanja 
nekaterih delov proizvodnje. Vsi pa so odšli z 
odpravninami. Morda bi kdo dejal, da sindikat 
pri tem ni opravil svoje naloge, češ če podjetje 
ukinja eno proizvodnjo, mora imeti pripravljeno 
drugo. Vendar so zdaj težki časi. Tudi Finančno 
uspešna firma, kar Kolinska je, se ne more samo 
širiti.

Ali imate kaj težav zato, ker ste se odločili, da 
boste ostali slovensko podjetje? Ali bi se morda 
hitreje razvijali pod okriljem kake večje tuje 
firme?
Morda, vendar o tem težko sodim.
Zakaj ste se odločili, da ostanete slovenska 
firma, iz domoljubja ali na podlagi izračunov? 
Verjetno je bilo zraven tudi domoljubje. O tem 

smo se odločali javno na zborih delavcev. Za
posleni so se tako odločili.

Trg se je v zadnjih letih močno skrčil...
Za dva milijona Slovencev se ne da narediti 

in prodati toliko kot denimo prej za dvajset mi
lijonov Jugoslovanov. Beograd je porabil toliko 
žvečilnega gumija kot vsa Sovenija. 

Jugoslovanskega trga niste uspeli v celoti 
nadomestiti z drugimi trgi?
Izvozimo okoli 30 odstotkov izdelkov. 
Pravite, da med soupravo in upravo ni 
konfliktov. Ali zato, ker gre podjetju še dobro? 
Za nas delavce je najvažnejša plača. Finančni 

sektor naredi februarja vsako leto plan izplačila 
plač začelo leto. Tega se uprava drži. Kar sem v 
podjetju, se še ni zgodilo, da bi bila zamuda pri 
izplačilu plač. Plače so na ravni kolektivne po
godbe in ne pod njo, kar je za sindikat bistveno. 
Podjetje posluje z dobičkom...

Ko omenjqte plačo - kako ste plačani vi? Kot 
profesionalni sindikalni delavec, predsednik 
sveta delavcev ali kako?
Vse funkcije opravljam polprofesionalno. Delam 

pa kot vodja počitniških dejavnosti v podjetju. Malo 
se ukvarjam tudi s kulturo in športom. Sindikat 
ima v upravljanju počitniške kapacitete, podjetje 
jih je preneslo sindikatu v upravljanje. Održalo 
je vse počitniške zmogljivosti razen ene. Te jaz

vodim, imam pomoč za računovodske posle in 
upravnike v počitniških domovih.

Ali je vsa ta opravila mogoče združiti v delovni dan? 
Se da, čeprav pridem kdaj domov tudi ob de

setih zvečer. In plačan sem za osem delovnih ur. 
Bistveno pa je, da imaš partnerja, s katerim se 
da pogovarjati, s katerim se spoštujeta in upoštevata 
drug drugega. In da ne kršita dogovora. Tisti tre
nutek, ko bo kak dogovor kršen...

Odkod je pravzaprav vznikla ideja o takšni 
obliki souprave. Ali je prišla od vodstva?
Ni prišla ravno od vodstva. Vsi skupaj sme 

razmišljali o tem. Direktorje enkrat omenil taK 
predlog, čeprav je dodal, naredite po svojec 
spoštoval bom vašo odločitev. V sindikatu nisiu° 
bili za zapletanje zadev. Zaenkrat naš dogovor 
uspeva. Če bo pa druga uprava, bomo pač p°' 
stavili druge pogoje.

Zakon o soupravljanju torej jemljete zelo 
življenjsko in se ga ne držite togo? ,v.
Tako je, čeprav bi tudi pri nas nekateri rajs1 

imeli drugačne rešitve. Vendar so se enostavni 
rešitve pokazale za najboljše. Ne da bi naviju) 
za upravo, moram poudariti, da so v njej pravl 
ljudje. Morda tega ne bo potrdil ravno vsak za
posleni, vendar tako mislimo tisti, ki imam0 z, 
njo pogoste stike.

Kakšen se vam zdi zakon o soupravljanju? O
njem je veliko različnih mnenj in predlogov Z.0 
spreminjanje. /
Zakon se mi zdi primeren. Kaj bi v njem spd^ 

menil? No, če ponovim svoje prepričanje: uO 
volj je, da imaš v podjetju enega predstavni 
zaposlenih. Drugače je zapleteno in drago.

Kaj danes zaposlenega najbolj zanima: pos'°' 
vanje, ali bo plača, ali bo kaj višja in ali bo 
nec leta dobiček, da podjetje ne bo propadlo- 
podatke moraš kot predstavnik zaposlenih ime' 
ti, in če jih znaš uporabiti, imaš osnovo za di' 
log z upravo. Kako priti do njih, je pa stvar u 
stega, ki je odgovoren za to.

Koliko stane soupravljanje na leto?
Uprava nikoli ni delala težav zaradi strošku > 

vendar tudi mi nismo nikoli izkoriščali zako11 
skih možnosti v celoti. Sestanke souprave in s1 
dikata v širši sestavi, ko je poleg petih preds6 
nikov tovarniških sindikatov še kakih 25 č!an , 
izvršnih odborov, imamo poredkoma. Predse ^ 
niki sindikatov, ki smo hkrati svet delavcev, 
sestajamo pogosteje, vendar tudi ne vsak mese ^ 
Težava je namreč v tem, da so delovna mestu 
Kolinski tako racionalizirana, da mora names ^ 
manjkajočega delati kdo drug dvojno. Zato f 
morem sklicevati sestankov vsak mesec in vu 
biti nanje toliko ljudi. Na te stvari je treba 
dati tudi s stroškovnega zornega kota. Sestan 
so med delovnim časom.

Ali člani sveta delavcev hodite na izobraževali11 
seminarje?
V začetku smo hodili, zdaj pa preprosto . 

mam časa iti v Radovljico. Kljub temu o tem do 
zvem, ker sem član republiškega odbora sindika

V nadzornem svetu imate... .
Dva člana od šestih. Naša predstavnica Je

podpredsednica tega organa.
Kakšno je lastniško razmerje v podjetju? . * 
Zaposleni imamo 28-odstotni lastniški de

,rid^ 

end<J
vi v /1 / » f v/ ■ v* w w- abs ■ v W V V*

čeprav gre oboje iz iste vreče. Ravno tu jeje

Smo naj večji delničar, vprašanje pa je, kako dolr
.................. . *ori

ni
im ivjzzi i lito i iiv- i v»i * Jrj,

dobijo dobre plače in konec leta še dividen

še. Naše delnice so kar zanimive in jih Pr‘ v,a 
kupujejo tudi tujci. Delničarstva in solastms 
mnogi naši delavci ne razumejo, menijo, da la

čeprav gre oooje iz iste vreče, rcavnu tuj-j ^g. 
naše organizacije sveta delavcev: vsi smo v 
linski, stroški za soupravo in sindikat gre 
iste vreče kot plače, dobiček...

Kaže, da imate z upravo izjemno dobre 
Morda pa vam bo žal, da imate zdaj z njo u s
dogovor o delu souprave, ko se bo, kadar s r 
bo, uprava zamenjala... ^
Tisti trenutek, ko se bo spremenil odnos UF ^ 

do souprave in sindikata, bomo nastopili drUk 
Tako imamo namreč tudi zapisano v sklep1 
dikalne konference. s.?


